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Бүгінде ел  тұрғындарының ден-
сау лығын оңалту бағытында аз 
жо балар жанданып жатқан жоқ. 
Әсі ресе, қамкөңіл жандар ға жа-
салып жатқан жақсылық ора сан. 
Мүмкіндігі шектеулі аза мат тардың 
денсаулығын оңалту бағытында 
облыс орталығында да баянды 
бастамалар жемісін беруде. 

2024 жылдың ең басты спорттық 
шарасы Париждегі Олимпиада 
ойындары болды. Тартысты спорт 
додасында 205 ел бақ сынап, 
93 елдің өкілі жеңіспен оралды. 
Қазақстан жалпыкомандалық 
есепте 43-орынға жайғасты. 
Еліміз бір алтын, 3 күміс, 3 қола 
медальді місе тұтты. 

ӨРКЕНДЕУ 
ӨТКЕЛІНДЕГІ БІР ЖЫЛ

Жыл соңы – өткенге көз жіберіп, мақсат-мұраттарды түгендеп, 
уақыт дәргейіне баға беретін меже. Еліміз үшін биылғы ұлу жылы 

оған дейінгі батыл бастамалардың жалғасындай маңызды 
шешімдер қабылданған жыл болды.

Ел тарихына 
жазылғандай, 2018 
жылғы 14 қарашада 
ел Президентінің 
қатысуымен 
«Астана» қаржы 
орталығы ашы-
лып, биржасында 
бірінші сауда-саттық 
рәсімі өткізілді. Бұл 
символға толы оқиға 
еді. Біріншіден, 
ел басшылығы 
халықаралық 
биржамыздағы алғашқы сауда-саттық ұлттық валютамыздың 
25 жылдық мерейтойына орайластырылғанын айтты. 
Екіншіден, әлемдік жалғыз алпауытымыз «Қазатомөнеркәсіп» 
сол күні тұңғыш рет ІРО-ға шықты. Символдық мәні зор өзге 
де жайттар жетерлік. Содан бері аттай алты жыл өтті. Не 
нәтиже бар? Неге АХҚО әлі күнге бюджет мойнында отыр?

(Жалғасы 6-бетте)

Осы ретте Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың елімізді дамыту мен �ркендету жолында 
жыл бойы атқарған қызметіне шолу жасап, қо ғам-
дық-саяси �мірдегі, әлеуметтік-экономикалық 
да му дағы іргелі �згерістер мен табыстарға қысқаша 
тоқ талуды ж�н к�рдік. Бұл туралы Президент 
кеңес шісі – Баспас�з хатшысы Берік Уәлидің Ege-
men Qazaqstan-ға жарияланған материалында кеңі-
нен мәліметтер келтірілген.

ЕЛ ІШІ, ХАЛЫҚ АРАСЫ

2024 жылы Президент жұмыс сапарымен елі-
міздің 11 �ңірінде болып, 60-тан аса �ндірістік 
жә не әлеуметтік-мәдени нысанмен танысып, 

жұрт шылықпен кездескен екен. Сондай-ақ форум-
дар, кеңестер, отырыстар секілді түрлі форматта 
�т кен ел ішіндегі 41 іс-шараға қатысқан. Еліміздің 
сая си және қоғам қайраткерлерімен 137 кездесу 
�т кізді. Солардың ішінде ерекше айта кетер оқи-
ғалар да жетерлік. Ең бір ақжолтай жаңалық ре тін-
де жыл басындағы Жетіген ауылы Алатау қаласы 
бо лып қайта құрылғанын айта кетуге болады. 
Пре зидент Қасым-Жомарт Тоқаев 9 қаңтарда 
«Алматы об лысының әкімшілік-аумақтық құры-
лысындағы �з герістер туралы» Жарлыққа қол қой-
ған болатын. Осы лайша, келешекте Алматы мен 
Қонаевтың орта сында бой к�теретін Alatau City 
қаласының іргесі қаланды.

(Жалғасы 2-бетте)

БЕЛСЕНДІ БИЗНЕС

КӨҢІЛ АЙТТЫ

ҚХР Төрағасы Си Цзиньпин Мемлекет басшысына 
көңіл айту жеделхатын жолдады.

Қытай Халық Республикасының Т�рағасы Си Цзиньпин 
Ақ тау маңында Azerbaijan Airlines әуе компаниясының жо-
лаушылар ұшағы апатқа ұшырауы салдарынан к�птеген 
адам ның, соның ішінде Қазақстан азаматтарының қайтыс 
бол ғаны туралы суыт хабарды терең күйзеліспен қабылда ға-
нын жеткізді.

Сондай-ақ Қытай үкіметі мен халқының атынан қаза 
тап қандардың туған-туыстарына к�ңіл айтты.

 ЭКОЖҮЙЕСІН ҚҰРМАҚ 

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Әзербайжан Президенті Ильхам Әлиевпен 
телефон арқылы сөйлесті.

Президенттер қайғылы оқиғаға байланысты бір-біріне к�ңіл 
айтып, Маңғыстау облысында апатқа ұшыраған Azerbaijan 
Airlines ұшағында қаза тапқан азаматтардың отбасылары мен 
жақындарына сабыр тіледі.

Қасым-Жомарт Тоқаев оқиғаны тергеу ж�ніндегі арнайы 
мемлекеттік комиссия жұмысы туралы мәлімет беріп, Қазақстан 
тарапы ұшақ апатын жан-жақты және объективті түрде зерттеу-
ге бар күш-жігерін салатынын жеткізді.

Ильхам Bлиев іздестіру-құтқару жұмыстарын жүргізу және 
зардап шеккендерге к�мек к�рсету бойынша шұғыл әрекет 
еткені үшін Қазақстан Үкіметіне алғыс айтты.

Тараптар қайғылы оқиғаның мән-жайы толықтай анық-
талғанша екі ел үкіметтерінің құрылымдары тығыз байланыста 
болады деп уағдаласты.
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ДАМУ

(Басы 1-бетте)

Жыл жаңалығындай болған 
еңдігі бір оқиға – ұлт ұпайын тү-
гендеген құрылтай болды. Елдік 
мә селелер қозғалатын Ұлттық құ-
рылтайдың үшінші отырысы биыл 
к!не Сарайшық жұртында – Аты-
рау облысында !тті.

«Құрылтайда ұлт болмысын 
қалыптастыратын тәуелсіздік пен 
отаншылдық, бірлік пен ынтымақ, 
әділдік пен жауапкершілік, заң 
мен тәртіп, еңбекқорлық пен кәсі-
би біліктілік, жасампаздық пен 
жа ңашылдық секілді басты құн-
дылықтар айқындалды. Сонымен 
қатар Президент бес әлеуметтік 
кеселмен күресті күшейту ж!нінде 
нақты тапсырма берді. Осыған 
орай биыл (йелдердің құқықтары 
мен балалардың қауіпсіздігі туралы 
заңға қол қойылды. Яғни, тұрмыс-
тық зорлық-зомбылық үшін қатаң 
жаза белгілейтін, балалар құқы ғы-
ның қорғалуын қамтамасыз ететін 
жаңа нормалар енгізілді. Бұдан 
б!лек, Адам саудасына қарсы іс-
қимыл туралы арнайы заң қабыл-
данды. Вандализм мен !згенің 
мүлкіне зиян келтіргені, қоғамдық 
тәртіпті бұзғаны үшін жауапкер-
шілікті күшейтуге, құмар ойынға 
тәуелділікті азайтуға, вейпке ты-
йым салуға бағытталған заңна-
малық !згерістер жасалды», – 
делінген мақалада.

Биылғы жыл барысында жа-
сам паздығымен қатар сындарлы 
шақтар да аз болған жоқ. Десе де, 
талайлы шақта Қазақстан халқы 
әдеттегідей бірліктің бекем үлгісін 
к!рсете алды. К!ктемгі су тасқыны 
елді әбігерге салып, халықтың да, 
мемлекеттің де мүлкіне зор зар-
дабын тигізгені рас еді. Еліміздің 
10 !ңірінде жергілікті деңгейдегі 
т!тенше жағдай жарияланды.

«Мемлекет басшысы адамдар-
ды дереу қауіпсіз жерге к!шіру 
және қарғын судан зардап шеккен 
азаматтарға қажетті к!мек к!рсету 
ж!нінде тапсырма берді. Ең к!п 
зардап шеккен үш облысқа, атап 
айтқанда, Батыс Қазақстан, Сол-
түстік Қазақстан және Қостанай 
облыстарына барып, халықтың 
мұң-мұқтажын тыңдады.

Тасқын судың салдарынан 
мал-мүлкінен айырылған жан дар-
дың ешқайсысы елеусіз қалған 
жоқ. Мемлекет міндеттемесін то-
лық орындады. Зардап шеккендер-
дің бәріне материалдық, қаржылай 

қолдау к!рсетілді. Атап айтқанда, 
су тасқынынан зардап шеккен 
!ңір лерде комиссиялар жұмыс 
істеді, олар азаматтардың жалғыз 
баспанасы болған 19 359 үй мен 
саяжай құрылыстарын тексерді. 
Оларды баспанамен қамтамасыз 
ету мақсатында жылжымайтын 
мүлік нарығынан 5 767 тұрғын үй 
сатып алынды. 9 156 үйге ж!ндеу 
жұмыстары жүргізіліп, жүз пайыз 
аяқталды. Бұл мақсаттарға бар лы-
ғы 54,7 млрд теңге б!лінді. Сондай-
ақ қысқа мерзімде 64 млрд теңгеге 
2 680 жеке тұрғын үй салынды. 
Бұған қоса, 36 455 отбасына жалпы 
сомасы 13,3 млрд теңге, яки 100 
АЕК м!лшерінде біржолғы әлеу-
меттік к!мек к!рсетілді. 21 876 
отбасына 9,9 млрд теңге к!лемінде 
150 АЕК-ке дейінгі !темақы т!-
ленді», – делінген Президент ке-
ңес шісі – Баспас!з хатшысы Берік 
Уәлидің Egemen Qazaqstan-ға жа-
рияланған материалында.

2024 жылы ел іші, халық ара-
сында әлеуметтің әлеуетін к!тер-
ген тың жобаларға да толы болды. 
Президенттің тапсырмасымен 
«Жайлы мектеп» ұлттық жобасы 
аясында қалалар мен қарқынды 
дамып келе жатқан елді мекендерде 
460 мың оқушыға арналған жаңа 
217 мектептің құрылысы жүргізіліп 
жатыр. Бүгінде 36 мектеп пайда ла-
нуға берілді. Оның 15-і ауылдық 
елді мекендерде орналасқан. Бұл –
білім беру саласының инфрақұ ры-
лымын дамыту ісінде қала мен 
ауылға бірдей к!ңіл б!лінеді деген 
с!з.

Ал бірнеше жылдан бері жүзеге 
асырылып келе жатқан «Ауылдағы 
денсаулық сақтауды жаңғырту» 
ұлттық жобасы аясында алғашқы 
санитарлық-медициналық к!мек 
к!рсететін 276 нысанның құры-
лысы аяқталды. Оның 99-ы 2023 
жылы, ал 117-і биыл іске қосылды. 
Келер жылы 125 нысанның құры-
лысы жүргізіледі. Оның ішінде, 32 
аудандық аурухананы жаңғырту 
жұмыстары жалғасып жатыр.

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ ВЕКТОРДЫҢ 
ШАПАҒАТЫ

Биыл сыртқы саясатта да же-
місті жыл болды. Атап айтқанда, 
Қасым-Жомарт Тоқаев биыл 23 рет 
шет мемлекетке сапарлады, 19 
халықаралық форум мен саммит 
жұмысына атсалысты. Халық ара-
лық іс-шаралар аясында !зге елдің 
басшыларымен 27 рет кездесті. 

Сондай-ақ шет мемлекеттердің 
және Үкіметтердің басшыларымен, 
басқа да жоғары лауазымды тұл-
ғаларымен, халықаралық және 
!ңір лік ұйымдардың жетекші ле-
рімен, бизнес-қоғамдастық !кіл-
дерімен 84 кездесу !ткізді. 22 мем-
л е к е т т і ң  е л ш і с і н е н  с е н і м 
гра  моталарын қабылдады. Мемле-
кет басшыларымен 49 мәрте те-
лефон арқылы с!йлесті.

«Еліміздің сыртқы саясаттағы 
жетістіктеріне арнайы тоқталған 
ж!н. Қазақстан биыл алты халық-
аралық ұйымға, атап айтқанда, 
ШЫҰ, ТМҰ, АIСШК, ҰҚШҰ-ға, 

Азық-түлік қауіпсіздігі ж!ніндегі 
Ислам ұйымына, сондай-ақ Ха-
лықаралық Аралды құтқару қо-
рына т!рағалық етті. Франциямен 
бірге Рияд қаласында One Water 
саммитін ұйымдастырды. Осы жа-
уапты миссияларды еліміз абы-
роймен атқарып шықты. Жоғары 
деңгейдегі кездесулерде маңызды 
бастамалар к!теріп, тиісті құжат-
тардың қабылдануына ұйытқы 
болды. Егемен әрі дербес ел ре-
тінде !зінің саяси, экономикалық, 
әскери қауіпсіздік салаларындағы 
басымдықтарын ілгерілете түсті.

Жыл басынан бері Мемлекет 
басшысы Қатар, (зербайжан, 
Сингапур, Тәжікстан, Моңғолия, 
Франция және Мажарстан елде-
ріне мемлекеттік сапармен, ал 
Ита лия, Ватикан, Армения, Түрік-
менстан және Сербия елдеріне 
ресми сапармен барды. Мұндағы 
кейбір елдерге Қазақстан Прези-
дентінің соңғы 20 жылға жуық 
уа қыттан кейін алғаш рет сапарла-
ғанын атап !ткен ж!н. Бұл Мем-
лекет басшысының жан-жақты 
ықпалдастыққа баса назар ауда-

ратынын аңғартады. Мемлекеттік 
және ресми сапарлардан б!лек, 
Президент түрлі халықаралық іс-
шараға қатысу үшін 11 елге жұмыс 
сапарымен барды. Бұдан басқа 
елімізге түрлі деңгейдегі сапармен 
келген 11 шет мемлекеттің бас-
шыларын қабылдап, келісс!здер 
жүргізді», – делінген мақалада.

Биыл еліміз Түркі мемлекеттері 
ұйымына лайықты т!рағалық етті. 
Осы кезеңде 80-нен аса іс-шара 
ұйымдастырылғанын атай кеткен 
ж!н. Ортақ түркі әліпбиінің нұс-
қасы бекітілді. Бес күн бойы Ұлы 
дала т!сін дүбірге б!леген V Дү-

ниежүзілік к!шпелілер ойындары 
осы ұйымның аясында ұйымдас-
тырылған ең маңызды шараның 
бірі болды. Дүбірлі додаға 90 елден 
2 500-ге жуық спортшы келіп, күш 
сынасты.

Еліміздің к!лік-транзит әле-
уетін арттыру бағытында айтар-
лықтай жетістіктер бар.

«Мысалы, Президент 28 ақ-
панда телек!пір арқылы Қытайдың 
Сиань қаласындағы К!лік-логис-
тика орталығын ашты. Сиань – 
Қытайдың тораптық транзиттік 
орталығы және ең ірі құрғақ порт 
орналасқан қаласы. ҚХР мен Еу-
ропа Одағы арасына қатынайтын 
контейнерлік пойыздардың 40 
пайызына жуығы осы жерден 
ж!нелтіледі.

3 шілдеде Қасым-Жомарт 
Тоқаев пен ҚХР т!рағасы Си 
Цзинь пин Транскаспий халық-
аралық к!лік бағыты бойынша жүк 
к!ліктері мен теміржол контей-
нерлерін ж!нелту рәсіміне теле-
к!пір режімінде қатысты. Қытай –
Қазақстан – Каспий теңізінің 
акваториясы – (зербайжан – Гру-

зия арқылы !тіп, әрі қарай Еуропа 
елдеріне баратын Транс каспий 
халықаралық к!лік бағыты уақыт 
жағынан да, экономикалық тұр-
ғыдан да тиімді к!лік жолына 
айналады.

Сонымен қатар Iзбекстанмен 
арадағы к!лік-транзит мүмкін дік-
терін кеңейту және Трансауған 
те міржолы бағытын дамыту ж!-
нінде уағдаластыққа қол жеткізілді.

Бұдан б!лек, елімізде 1,4 мың 
шақырым теміржол ж!ндеуден 
!тіп, 12 мың шақырым авток!лік 
жолы салынып жатыр. «Талды қор-
ған – Iскемен», «Қарағанды – Ал-
маты», «Ақт!бе – Атырау – Ас-
трахан» жолдарының халықаралық 
талаптарға сай жаңғыртылуы 
еліміздің !ңіраралық байланысы 
мен транзиттік әлеуетін айтар-
лықтай арттыра түседі», – деді 
Президент кеңесшісі – Баспас!з 
хатшысы Берік Уәли.

Осы орайда Мемлекет бас шы-
сының тапсырмасымен Шығыс 
Қазақстан облысының тұрғындары 
қаншама жылдан бері күткен 
Бұқтырма су қоймасы арқылы !те-
тін к!пір құрылысы аяқталғанын 
айта кеткен ләзім. Бұл Марқак!л, 
Күршім аудандарының облыс ор-
талығымен байланысын жеңіл-
детті. Бұған дейін аталған аудан-
дардың халқы паром арқылы 
қатынап келген еді.

 
ТАҒДЫРШЕШТІ ТАҢДАУ
6 қазан күні АЭС құрылысына 

қатысты !ткен жалпыұлттық рефе-
рендумда халық !з ықтиярын 
білдіріп, таңдау жасады. 5 561 937 
азамат немесе дауыс берушілердің 
71,12 пайызы АЭС салуды қолдады. 
Президент АЭС құрылысына 
байланысты «Бұл Тәуелсіз Қа-
зақстанның бүкіл тарихындағы ең 
ірі жобаға айналады. Атом электр 
стансасын салу – ұзақмерзімді 
жоба. Аталған бастама еліміздің 
орнықты дамуын онжылдықтарға 
ілгерілетеді, сондай-ақ инженер-
лер шоғыры мен әртүрлі бейіндегі 
мамандар легін даярлауға жағдай 
жасайды. Демек, оның пайдасын 
қазіргі жастарымыз бен болашақ 
ұрпақ к!реді», деп атап !ткен 
болатын.

Референдумнан кейін Қасым-
Жомарт Тоқаев Франция Респуб-
ликасына мемлекеттік сапары ая-
сында осы елдің Президенті 
Эмманюэль Макронмен және 
Қазақстанға мемлекеттік сапармен 
келген Ресей Президенті Владимир 
Путинмен АЭС құрылысы туралы 
пікір алмасты. Қазір Қытай тара-
пымен осы бағытта келісс!здер 
жүргізіліп жатыр. Яғни, бірнеше 
жылға созылатын мегажобаны 
жүзеге асыру атом !неркәсібінде 
мол тәжірибесі бар ірі компа ния-
лардан құралған халықаралық 
консорциумға жүктеледі.

Жуырда Мемлекет басшысы 
Энер гетика министрі Алмасадам 
Сәтқалиевті қабылдап, елімізде 
салынатын атом электр стан са-
сының құрылысын жеделдетуді 
тапсырды.

Осылайша, !ркендеу !тке лін-
дегі бір жыл !тті. Материалмен 
то лығырақ Egemen Qazaqstan ба-
сылымынан таныса аласыздар.

Нұрлан ҚОСАЙ

ӨРКЕНДЕУ ӨТКЕЛІНДЕГІ БІР ЖЫЛ
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Отырысты ашқан Сенат Т�рағасы, алдымен 
па латаның және жеке �з атынан Маңғыстау облы-
сында болған ұшақ апатынан қаза тапқандардың 
отбасылары мен жақындарына к�ңіл айтты. 
Мәулен !шімбаев т�тенше жағдайға байланысты 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тапсырма сымен мемлекеттік комиссия құрылып, 
құтқару опе рациясы аясында жедел қажетті шара-
лар қабылданғанын, сондай-ақ зардап шеккендерге 
тиісті к�мек к�рсетіліп жатқанын тілге тиек етті.

Сенат отырысында депутаттар «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
мемлекеттік қызмет мәселелері бойынша �згеріс-
тер мен толықтырулар енгізу туралы» заңды қарап, 
ма құлдады. Талқылау кезінде айтылғандай, заң 
тәр тіптік, әкімшілік және қылмыстық жауап-
кершілік шараларынан туындайтын мемлекеттік 
қызметке кіруді шектеу мерзімдерін, олардың 
салдарларының м�лшерлестігін айқындау, сондай-
ақ құқық қорғау органдары мен Қарулы Күштердегі 
басшы лауа зымдарды іріктеуді жетілдіру және 
оларды жасақтау сапасын арттыру, арнаулы, 
әскери атағын немесе жоғары басшы құрам мен 
басқаларының сыныптық шенін т�мендету түрінде 
тәртіптік жаза қолдану тәртібін реттеуді және тағы 
басқа ережелерді айқындайды.

Сонымен қатар депутаттар «Қазақстан Респуб-
ликасының !кімшілік құқық бұзушылық туралы 
кодексіне �згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» заңды екі оқылымда қарап, мақұлдады. 
Заң нормаларына сәйкес «қоғамдық жұмыстар» 
түріндегі әкімшілік жаза енгізіледі. Сондай-ақ 
құжат әкімшілік құқықбұзушылық туралы істерді 
қарауға және әкімшілік жаза қолдануға құқығы бар 
лауазымды адамдар шеңберін кеңейтуді к�здейді. 
Іс қысқартылған іс жүргізу тәртібімен жүзеге 
асырылатын жағдайларда жаңадан ашылған мән-
жайлар бойынша істерді қайта қарау тәртібі де 
айқындалған. Жалпы, заң азаматтардың құқық-
тары мен бостандықтарын қорғауды қамтамасыз 
етуге, әкімшілік-деликтілік заңнаманы жетілдіруге 
және оңтайландыруға, сондай-ақ құқық қолдану 
практикасында анықталған құқықтық олқылықтар 
мен қайшылықтарды жоюға мүмкіндік береді

Сенат Т�рағасы бұл Палатаның биылғы қоры-
тынды отырысы екенін айтты. Ол �з с�зінде 2024 
жылғы заңнамалық жұмыстың нәтижесіне 
тоқталып, 2025 жылға арналған негізгі міндеттерге 
назар аударды. Биыл Парламент Мемлекет 
басшысының тапсырмаларын орындау аясында 
елдің саяси және әлеуметтік-экономикалық 
орнықты дамуын қамтамасыз етуге, халықтың осал 
топтарын қорғауға және басқа да маңызды мін-
деттерді іске асыруға арналған 104 заң қабылдады.

«Жыл басынан бері Парламент 104 заң қабыл-
дады. Олар Мемлекет басшысының тапсырма-
ларын жүзеге асыруға, сондай-ақ еліміздің саяси 
және орнықты әлеуметтік-экономикалық дамуын 
қам тамасыз етуге бағытталған. Мемлекеттілігімізді 

нығайту, қоғамның осал топтарын қорғау, ел 
экономикасын, оның қауіпсіздігі мен халықаралық 
беделін арттыру сияқты к�птеген маңызды салалар 
да қамтылды. Азық-түлік қауіпсіздігі және Эко-
номиканың �ңдеуші секторын дамыту мәселе-
леріне арналған парламенттік тыңдаулар �ткізілді. 
Демографиялық �су мәселесіне қатысты Үкімет 
сағаты және 150-ден астам д�ңгелек үстел мен 
Комитеттердің к�шпелі отырыстары ұйымдас-
тырылды. Маңызды мәселелер бойынша Үкіметке 
180-ге жуық депутаттық сауал жолдадық», – деді 
палата Спикері.

Бұдан басқа, Мәулен !шімбаев 2025 жылға 
арналған міндеттерді белгілеп берді. Олар 
сенаторлардың заңнамалық жұмысын одан әрі 
күшейтуді және �ңірлермен �зара іс-қимылды 
жандандыруды к�здейді.

«Жыл аяқталғанымен, депутаттық қызметіміз 
жалғаса бермек. Ертеңнен бастап сенаторлардың 
�ңірлерге сапарлары басталады. Сапар кезінде 
тұрғындарды алаңдатқан �зекті мәселелерге баса 
мән беруіміз керек. Халыққа қабылданған заңдар-
дың маңызын да кеңінен түсіндірген ж�н. Келесі 
жылы Сенат Президентіміз Қасым-Жомарт 
Кемел ұлы Тоқаевтың тапсырмасына сәйкес 
әзірленген жаңа Бюджет, Салық, Су, Құрылыс 
кодекстерін қарайды. Бұл құжаттардың еліміз үшін 
маңызды екенін ескере отырып, оларды мұқият 
пысықтауы мыз қажет», – деп, Мәулен !шімбаев 
әріптестерін Мемлекет басшысы белгілеп берген 
міндеттерді іске асыру жолында белсенділік 
танытуға шақырды.

Палата отырысында сенаторлар �здерінің 
депутаттық сауалдарын да жолдады.

Андрей Лукин шекаралық �ткізу пункттеріндегі 
инфрақұрылымдық мәселелерге назар аударды. 
Сенатор осы бағытта бірқатар шешім ұсынды. 
Оның ішінде жүк к�лігі үшін сервистік күту 
аймақтарын құру, шекара маңындағы теміржол 
стансаларын жаңарту сияқты шаралар бар.

Ғалиасқар Сарыбаев ғарыш саласының негізгі 
проблемаларына тоқталды. Депутаттың айтуынша, 
«Бәйтерек» жобасын іске асыруға ерекше к�ңіл 
б�лген ж�н.

Нұрия Ниязова «Медеу» мұз айдынының 
спорттық даңқын қайта жандандыру ж�нінде 
бастама к�терді.

Жанболат Ж�ргенбаев Үкіметті Алматы об-
лысындағы Алатау қаласының құрылысына мем-
лекеттік қолдауды арттыруға және қолға алынған 
жобаларды іске асыру үшін 2025 жылға арналған 
республикалық бюджеттен қаражат б�луге ша-
қырды.

Бибігүл Жексенбай мәслихаттарды цифрлан-
дыру сапасына байланысты мәселелерді к�терді. 
Осыған байланысты сенатор жағдайды жақсартуға, 
қызметтерді алу процесін автоматтандыру арқылы 
халықтың қажетті ақпаратқа жедел қол жеткізуін 
қамтамасыз етуге қатысты ұсыныстарын жеткізді.

СЕНАТ ПАЛАТАНЫҢ ЖЫЛДЫҚ 
ЖҰМЫСЫН ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫ
Парламент Сенатының Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен 

палата отырысы өтті. Онда сенаторлар күн тәртібіне шығарылған бірқатар 
заңды қарап, өздерінің депутаттық сауалдарын жолдады.

САЯСАТ

Мәулен !шімбаев боччаны 
серік еткен жас спортшыларға 
ілтипат білдіре келіп, олардың 
осы жылда �ткен жарыстарда 
шеберлік танытқанын және 
атлеттердің табандылығы мен 
жоғары деңгейдегі ерік-жігерін 
айрықша атап �тті. Сондай-ақ 
ол Мемлекет басшысы инклю-
зив ті қоғам құруға баса мән 
беріп, тиісті органдарға нақты 
міндеттер жүктегенін тілге тиек 
етті.

«Президентіміз  Қасым-
Жомарт Кемелұлы Тоқаев ин-
клю зивті қоғам құруды және 
!ділетті Қазақстан қалыптас-
тыруды мемлекеттік саясаттың 
негізгі  басымдығы ретінде 
белгілеп берді. Осы ретте боч-
чаны дамыту елімізде ынтымақ-
тастық, �зара түсіністік және 
ин клюзия мәдениетін қалыптас-
тыру жолындағы озық үлгілердің 
бірі екені анық. Боччаның па-
ралим пиадалық спорт түрі 
екенін ескерсек, біздің пара-
атлеттеріміз үшін алдағы уақыт-
та әлемдік ірі сайыстарға қаты-
суға мүмкіндік мол. Сіздердің 
табандылықтарыңыз бен ерік-
жігерлеріңіз әрдайым жарқын 
жеңістерге жетелейді сене-
мін», – деді Сенат Спикері.

Сонымен қатар Мәулен 
!шім баев Қазақстан бочча 
феде рациясының қызметін 
қорытындылап, алдағы жұмыс 
жоспарына тоқталды. Оның 
айтуынша, отандық параспорт-
шылардың іргелі жарыстардағы 
жеңістерінің арқасында �тіп 
бара жатқан жыл табысты бол-
ды.

Атап айтқанда, биыл бочча-
дан ашық республикалық 
турнир, Қазақстан чемпионаты 
мен ел Кубогі үшін жарыстар 
және бірнеше маңызды іс-шара 
ұйымдастырылды. Сондай-ақ 
жаттықтырушылар мен т�реші-
лер ресми аттестациялаудан 
�ткізілді. Бұл спортшыларды 
ха лықаралық стандарттар бо-

йынша жаттықтыруға жол 
аша ды. Одан б�лек, боччадан 
ұлт тық құраманың құрамы 
жаңар   тылды.

«Спортшыларымыз отандық 
және әлемдік жарыстарда бел-
сенділік таныта білді. Осы ретте 
боччадан халықаралық челлен-
джерлерді ерекше атап �ткім 
келеді. Сол сайыстарда Қазақ-
стан құрамасы айтарлықтай 
нәтижелерге қол жеткізді. Сон-
дай-ақ елімізде боччашылар 
қауым дастығының даму қарқы-
ны к�ңіл қуантады. Қазір 20 
�ңірдің 11-інде бочча үйірмелері 
ресми түрде жұмыс істеп келеді. 
Алдағы уақытта бүкіл елді қам-
туды жоспарлап отырмыз. Тағы 
бір айта кетер жайт, 12 пара-
атлетіміз «Қазақстан Респуб-
ликасының спорт шебері» атан-
ды. Жас�спірімдер қатарынан 
тағы 10 атлет спорт шеберіне 
үміткерлер санатына қосылды. 
Келесі жылы Astana Boccia Chal-
lenger ірі халықаралық турнирі 
�теді. 20-ға жуық елдің �кілдері 
қатысатын бұл сайыс алдағы 
жылдың басты оқиғасы болмақ», 
– деп, Мәулен !шімбаев осын-
дай ауқымды жұмыстың жүйелі 
жүргізілуіне белсенді атсалы-
сып, қолдау к�рсетіп келе жат-
қан спортшыларға, ата-аналарға 
және жаттықтырушылар мен 
т�решілерге алғыс білдірді.

Айта кетейік, биыл Финлян-
дияда �ткен халықаралық жа-
рыс та қазақстандық бочча-
шылар жеке және командалық 
сында 3-орын алды. Бахрейнде 
болған ірі турнирдің жекелей 
сынында Алмат Рехат күміс ме-
даль еншілесе, Итиана Шың-
ғыс ханова қола жүлдеге қол 
жеткізді. Сондай-ақ Руслан 
Ерем баев пен Эльмира Мүсір-
әлиева жұптық жарыста үшінші 
орыннан к�рінді. Ал, Қуаныш 
Асқарбеков, Александр Кур-
мантаев және Итиана Шыңғыс-
ханова командалық сайыста 
жеңіс тұғырының екінші саты-
сына жайғасқан еді.

ЖАС ПАРАСПОРТШЫЛАРМЕН 
КЕЗДЕСУ ӨТТІ

Парламент Сенатының Төрағасы, Қазақстан 
бочча федерациясының Президенті Мәулен 
Әшімбаев Федерация спортшыларымен және 
жаттықтырушы құраммен кездесті. Сұхбат кезінде 
биыл атқарылған жұмыс қорытындыланып, 2025 
жылға жоспарланған жарыстарға дайындық 
барысы және алдағы маңызды міндеттер 
талқыланды.
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МЕЖЕ

ЕЛОРДА – 
ЕЛДІҢ ЕҢСЕСІ 

Астана қаласы мәслихатының 
депутаттары қаланы дамытудың 
жоспарын құрып, экономикалық 
және әлеуметтік бағдарламалар 
мен бюджетті бекітіп, оның орын-
далуын қадағалап, қоғамдағы 
маңызды мәселелерді талқылап, 
қауіпсіз �мірді қамтамасыз етуде 
орасан еңбек етті десек болады.

2024 жылды қорытындылаған 
жиында қалалық мәслихаттың 
т�рағасы Ерлан Каналимов Ас-
тана үшін биылғы жыл �те нә-
тижелі болды деді. Тынымсыз 
ең бек нәтижесінде депутаттар 
жыл басынан бері 16 сессия, бюд-
жет, экономика, �неркәсіп және 
кәсіпкерлік мәселелері ж�ніндегі 
тұрақты комиссияның 7 отыры-
сын, заңдылық, құқық тәртібі 
және жұртшылықпен жұмыс мә-
селелері ж�ніндегі тұрақты ко-
миссияның 13 отырысын, құры-
лыс, экология, к�лік және тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық 
мәселелері ж�ніндегі тұрақты ко-
миссияның 13 отырысын, сондай-
ақ әлеуметтік-мәдени даму 
мәселелері ж�ніндегі тұрақты 
комиссияның 8 отырысын �ткізді. 
Сонымен қатар 35 жұмыс оты-
рысы, 4 қоғамдық тыңдау, 33 
«Депутат күні», 5 бірлескен оты-
рыс, 142 нысанның жұмысымен 
танысып, жұмысшылармен кез-
десу ұйымдастырды. Мәслихат 
отырыстарында 200-ден астам 
мәселе қаралып, тиісті шешімдер 
қабылданды. Мәслихат т�раға-
сының айтуынша, депутаттар 
бюд жет бағдарламаларын бекіту 
және бюджет �тінімдерін қа лып-
тастыру үдерісіне қатысу арқылы 
�з міндеттерін толық к�лемде 
орындады.

– Айта кету керек, биыл мәс-
лихат депутаттары шығыстардың 
басым бағыттарын ескере оты-
рып, 2025 жылға арналған қаржы-
ландыруды б�лу бойынша ұсы-
ныстарды тиісті лимит аясында 
екінші рет дайындады. Нәти-
жесінде, мәслихат депутатта ры-
ның тікелей қатысуымен Аста-
наның үш жылдық бюджетіне 
бірқатар �згеріс енгізілді, – деді 
Ерлан Каналимов.

Қаңтар айында �ткен кезектен 
тыс сессияда депутаттар 2035 
жылға дейінгі бас жоспар жобасын 
бірауыздан мақұлдады. Бұл құ-
жатқа сәйкес, 2035 жылға қарай 
елорда халқының саны 2 млн 275 
мың адамға жетеді деп болжануда. 
Қала 148 секторға б�лініп, инже-
нерлік инфрақұрылымды, к�ше-
лер мен жолдарды, сондай-ақ 
мектептер мен ауруханалар сияқ-
ты әлеуметтік нысандарды дамы-
туға үлкен к�ңіл б�лінді.

Сонымен қатар 2023 жылдың 
сәуір айында мәслихат т�рағасы 
Ерлан Каналимов елорда да ал-
тыншы аудан құру туралы бастама 
к�терді. Бұл бастама, ең алдымен, 
халық санының �суі мен аза мат-
тардың қажеттіліктерін ескере 
отырып, аумақты тиімді басқару 
мен дамытуды к�здейді. Жалпы 
айтар болсақ, елордадағы Алматы 
ауданы халық ең тығыз қоныс-

танған аудандардың бірі болып 
табылады. Ауданда алты тұрғын 
алабы бар: «Промышленный», 
«Железнодорожный», «Интер-
национальный», «Мичурино», 
«Күйгенжар» және «Юго-Восток». 
Аудан аумағы 15 471 гектарды 
құрайды, ал тұрғындар саны ша-
мамен 400 мың адамға жетті. Тұр-
ғын үй қоры 885 к�пқабатты 
тұрғын үйден тұрады. №1 Индус-

Санкт-Петербургтің Заң шығару 
органы арасында ынтымақ тас -
тық туралы меморандумға қол 
қойылды. Қазір Мәскеу қалалық 
думасының депутаттарымен ын-
тымақтастық туралы меморандум 
негізінде алдағы бес жылға ар-
налған бірлескен іс-қимыл жос-
па ры қол қою сатысында талқы-
ланып жатыр.  Ал Марокко 
Ко  рольдігіне барған сапар тәжі-
рибе алмасу тұрғысында �те же-
місті болды. Жақында астаналық 
делегация Эстония мен Финлян-
дияға ресми сапармен барып 
қайтты. Мәслихат т�рағасының 
айтуынша, әрбір сапар – бұл ең 
алдымен тәжірибе алмасу. Депу-
таттар тәжірибе алмасу барысында 
озық үлгілерді жергілікті жағдай-
ларды ескере отырып, бейімдеп 
енгізуге тырысады.

Ел астанасының әлеуметтік-
экономикалық даму бағытын-
дағы жұмыстарын алдағы жыл-
дардағы ауқымды жұмыстардың 
бастамашысы екені белгілі. 
Iсіресе, жол қатынасы, к�лік 
жүйесін кешенді дамыту, елорда-
ның қауіпсіздігі, жұмыспен қамту, 
к�галдандыру, абаттандыру және 
басқа да маңызды мәселелер бас 
қаланы �ркендетумен қатар, 
республикамызды дамытуда да 
маңызды р�л атқарады. Бұл тұр-
ғы дағы негізгі басты міндет – 
бюджеттік қаражатты бақылау 
және тиімді пайдаланумен бай-
ланысты. Елорда үшін әлеуметтік 
нысандардың, мектептердің, ме-
ди циналық мекемелердің пайда-
лануға берілуі және Қ.Мұнайт-
пасов атындағы стадионды қайта 
жаңғыртуды аяқтау, к�лік жо-
лайрықтарының, жылу және 
энер гия к�здерінің, сондай-ақ 
ин женерлік инфрақұрылымның 
басқа да нысандарының құры-
лысын жоспарға сай атқарудың 
маңызы зор. Қала да, қала халқы 
да �сіп келеді. Сондықтан халық 
саны мен инфрақұрылымдардың 
үйлесімділігі ең басты �зекті 
мәселе болып отыр.

Мәслихаттың қорытынды 
жиынында Ерлан Ермекұлы қала 
тұрғындарын келе жатқан 2025 
жаңа жылымен құттықтады. 

– Баршаңызға бақыт, ден-
саулық, қаржылық тұрақтылық 
және бейбіт аспан тілеймін. Жаңа 
жыл – бұл ең жарқын мереке лер-
дің бірі. Бұл үміт пен батыл 
жоспарлардың уақыты. Осы 
жылдары қол жеткізілген барлық 
жетістіктер жаңа жеңістерге 
серпін берсін!, – деді ол.

Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

десулер �ткізіп, шағынаудандар 
мен тұрғын алаптардағы �зекті 
мәселелерді анықтауға бағыт-
талған жұмыстар жүргіздік. К�ш-
пелі кеңестердің нәтижесінде 
жү йелі және ағымдағы бірқатар 
мәселе анықталды, олардың тал-
дауы депутаттық корпустың қара-
уына ұсынылады, – деп мәлімдеді 
Е.Каналимов.

Қоғамда қордаланған мәсе-
лелерді талқылау, шешу мақса-
тында қаланың әкімі, әкімнің 
орынбасарлары мен басқарма 
басшыларының қатысуымен 
«AMANAT» партиясы фракция-
сының 6 отырысы �тті. Жиында 
қаланы дамыту туралы 126 тармақ 
қамтылған бағдарламалық құжат 
бойынша жұмыстың орындалуы 
және кейін орындалуға тиіс 4 
тармақтың жүзеге асу мерзімі 
белгіленді.

– Биылғы басты жетістік те-
ріміздің бірі – елорданың әртүрлі 
саласын дамыту бойынша қа-
былданған «Кешенді даму жос-
пар  ларының» сәтті жүзеге асуы, –
деді Е.Каналимов. Мысалы, 
«Елордада қылмысқа қарсы күрес, 
құқықтық тәртіп пен қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету ж�ніндегі іс-ша-
ралар жоспары» аясында по ли-
ция қызметкерлеріне әлеу мет тік 
кепілдіктерді арттыруға қа  ражат 
б�лінді, оның ішінде тұрғын үй 
т�лемдері, патрульдік полиция 
қ ы з м е т к е р л е р і н  ф о р м а  л ы қ 
киіммен қамтамасыз ету ша-
ралары қарастырылды. Бейне-
бақылау жүйесі жаңғыртылып, 
заманауи жабдықтар сатып алын-
ды, жалақы арттырылды. 

Сонымен қатар қаланың 
ТЖД-ның қызметін оңтайлан ды-
ру, денсаулық сақтау жүйесін да-
мыту, мәдениет және руханиятты 
қолдау салауатты �мір қа лып-
тастыру мақсатында бұқа ра лық 
спортты дамыту, ардагерлерге 
қамқорлық және әлеуметтік-тұр-
мысты жақсарту бағытындағы 
кешенді жұмыстар жүзеге асы-
рылып жатыр. 

Астана мәслихаты тек �ңірлік 
әріптестермен ғана емес, жақын 
және алыс шетелдік әріптесте-
рімен де тығыз ынтымақтастық 
орнатып, қалалық мәслихат пен 

рылымдық элементтерін тазалау 
ша раларын егжей-тегжейлі си-
паттап, сондай-ақ абаттандыру 
ережелерін бұзушыларды әкім-
шілік жауапкершілікке тартуға 
дейінгі профилактикалық шара-
ларды күшейтуді ұсындық, – деп 
атап �тті мәслихат т�рағасы.

Депутаттық корпустың бел-
сенді қолдауымен биыл автобус 
маршруттары оңтайландырылып, 
маршруттар желісі кеңейтілді. Бұл 
қала тұрғындары үшін қоғамдық 
к�ліктің қолжетімділігін арттыр-
ды. Қоршаған ортаға зиянды әсері 
аз жаңа заманауи автобустар пай-
далануға берілді. Сонымен қатар 
байланыссыз карталар мен мо-
бильді қосымшалар сияқты жаңа 
электронды т�лем жүйелері енгі-
зіліп, жолақысын т�леу процесі 
жеңілдетілді. Қарбалас сағаттарда 
жолаушылардың шоғырлануын 
азайту мақсатында рейстер саны 
арттырылды. Қалалық автобус 
паркі 1 625 автобусты қамтиды 
және 105 маршрут бойынша қыз-
мет к�рсетеді. 2023-2024-жылдары 
мәслихаттың қолдауымен 706 
қазақстандық �ндірістегі жаңа 
автобус сатып алынып, автобус 
паркінің 45%-ы жаңартылды. 
Барлық жаңа автобустар пайда-
лануға берілді. 2025 жылы тағы 
300 автобус сатып алу жоспар-
ланып отыр, бұл маршруттар 
желісін әрі қарай жаңартуға және 
кеңейтуге мүмкіндік береді.

– Биыл біз елорданың алты 
ауданының басшыларымен кез-

триялық парк аумағында 51 кәсіп-
орын жұмыс істейді, ал «Желез-
нодорожный» тұрғын алабында 
№2 Индустриялық парктің құ-
рылысы жоспарлануда. Осыған 
байланысты аудан әкімдігі аппа-
ратына түсетін жүктеме айтар-
лықтай артқан.

Биыл мәслихат депутаттары 
Қазақстан Республикасы Парла-
ментінің Сенаты мен Мәжілісінің 
жұмыс топтарының отырыста-
рына белсенді қатысып, «Құры-
лыс кодексіне», алкоголь �нім де-
рін сату ережелеріне, ойын-сауық 
орындарының жұмысына �зге-
рістер енгізу бойынша ұсыныстар 
берді. Сондай-ақ автобус жүргізу-
шілерінің тапшылығының себеп-
терін анықтау және елордадағы 
қоғамдық к�лік жұмысын жақ-
сарту бойынша ұсыныстар жа-
сады. Қазір Мәжіліс депутатта-
рымен бірге «Елорда мәртебесі» 
туралы заңға түзетулер енгізу 
мәселесі талқылануда. Астананың 
жергілікті ерекшеліктері мен қа-
лыптасқан жұмыс тәжірибесін 
ескере отырып, жаңа редак ция-
дағы абаттандыру ережелерін бе-
кітті. Мамандар ережелер 4 б�лім 
мен 176 тармақтан тұрады және 
жеке, заңды тұлғалардың абаттан-
дыру мен ұстау саласындағы қа-
рым-қатынасын реттейді деп 
отыр.

– Бұған дейін біз ТҚҚ контей-
нерлеріне арналған алаңдар мен 
олардың жағдайына қойылатын 
талаптарды, ғимараттардың құ-

Биыл еліміздегі барлық деңгейдегі 
мәслихаттар үшін мерейлі жыл болды. Қазан 
айында «AMANAT» партиясы мәслихаттар 
депутаттарының II Республикалық форумы 
ұйымдастырылды. Мемлекеттік реформалардың 
жүзеге асуы алдымен жергілікті жерлердегі 
мәслихаттардың жұмысына тікелей байланысты. 
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Тарих қойнауына 
еніп бара жатқан 
2024 жыл «AMANAT» 
партиясы Түркістан 
облыстық филиалы 
үшін табысты кезең, 
жемісті жыл болды 
деп нық сеніммен 
айта аламын. Мақсаты 
ортақ, мүддесі бір, 
ауызбіршілігі мықты 
ұжым ретінде алға 
қойған межемізді 
түгелдей дерлік орын-
дап шықтық. «Еңбектің 
өнбегі бағалы» 
дейді халқымыз. 
Табандылық таныту-
мен, қажыр-қайрат 
жұмсаумен кел-
ген жетістіктеріміз 
еселі деп білеміз. 
Жыл аяқталып, 
есеп беретін тұста, 
әрбіріміздің үлесіміз 
бар, маңдай теріміз 
сіңген таудай 
табыстарымыздың 
бірқатары туралы 
айтып өтуді жөн көріп 
отырмын.

Алдымен жақтастарымыз дың 
қатары артқанынан бізге деген 
азаматтар сенімінің жоғары еке нін 
к�ріп, қуанып отырмыз. «АMANAT» 
партиясының Түр кістан облы-
сындағы құрамы 1400 жаңа мүше-
лермен толығып, қа тарластары-
мыздың саны 84 мың адамға жетті. 
Түрлі еңбек ұжым дарында Отаны-
мыздың қуатын арттырып отырған 
жақтастарымыз 242 бастауыш 
партия ұйымдарына бірігіп, Мем-
лекет басшысы қолға алған түбегейлі 
саяси реформа ларды ауыл-аймақ-
тарда нақтылы іске асыруға жұмы-
лып, партия мыздың шын мәніндегі 
�згерістер жаршысы болып 
танылуына күш жұмсап келеді. 

Партияластарымыздың ара-
сында терең ауызбіршілік орнық-
қанын биылғы жылдағы үлкен 
саяси науқан – АЭС салу бойынша 
�ткен референдум дәлелдеп берді. 
Қоғамда жаңа саяси мәдениетті 
қалыптастыруға жетелейтін нау-
қанның алғы шебінде аманаттық 
�кілдер жүрді. Бір айға жуық мер-
зімде АЭС салуды қолдау ж�-
ніндегі Халықтық штаб �кілдері 
облысымыздың әр қиырындағы 
500-ден астам елді мекенге табан 
тіреді, барлығы 730 түсіндіру 
кездесулерін �ткізді. 

Парламент Мәжілісінің және 
партиямыздың Т�рағасы Ерлан 
Қошанов биылғы жылдың ішінде 
облысымызға жұмыс сапарымен 
екі мәрте келді. Т�леби ауданында 
«Жастар Рухы» жастар қанаты �т-
кізген республикалық саяси ла-
герьде АЭС салу бойынша партия-
мыздың ұстанымы алғаш мәрте 
жария етілді. Республикалық 
Ха лықтық штаб �кілдерінің бей-
біт атом энергетикасы туралы 

�ңір лердегі түсіндіру жиындары 
Түркістаннан бастауын алды. Бұл 
да бізге артылған үлкен сенім бол-
ғанын айтуымыз керек.

Елімізде алғаш мәрте эконо-
микалық мәселені қоғам тал қы-
сы на шығарған референдумға 
Түркістан �ңірінің дауыс беру 
құқығына ие тұрғындардың 75 
пайыздан астамы қатысып, қоғам 
игілігі үшін атқарған жұмыс та-
рымыздың нәтижесін к�рсетті.

Республикалық сайлауалды 
штаб бекіткен жоспардың барлық 
16 тармағы толықтай орындалды. 
Оның ішінде Кентау қаласына 
қатысты жылу энергоорталығын 
реконструкциялау жұмыста ры-
ның бірінші кезеңі аяқталып, 
тұрғындар сапалы жылу қуатымен 
қамтамасыз етілді, кәсіпорында 
�ндірілетін электр қуатының к�-
ле мі артты. Кентау қаласы мен 
оған іргелес елді мекендердің эко-
логиялық мәртебесін айқындау 
мәселесі шешімін тапты.

Партияның сайлауалды бағ-
дарламасын Түркістан облысында 
іске асыру ж�ніндегі Жол карта-
сының 2024 жылға жоспарланған 
126 тармағын орындау айрықша 
бақылауымызда болды. Партия 
айқындаған міндеттердің жүзеге 
асуына Түркістан облысының 
әкімі, Түркістан облыстық мәсли-
 ха тының т�рағасы, фракция де-
пу таттары, басқарма және де пар-
 та    мент басшылары, аудан, қала 
әкімдері бір кісідей үлестерін 
қосып, азамат тардың табысы мен 
�мір сапасын арттыру, �мір сүру 
жағдайларын және экологиялық 
ахуалды жақсарту бағыттары бо-
йынша жүйелі жұмыстар жүргізді. 

Нәтижесінде,  �ңірімізде 
«Жай лы мектеп» ұлттық жобасы 
бо  йынша салынған алғашқы ны-
сандар, жаңа мектептер, ме ди    ци-
 налық пункттер мен амбул а то-
рия лар, оңалту орталығы, спорт 
кешендері, �рт с�ндіру және по-
лиция бекеттері, мәдениет үйлері 
ел игілігіне пайдалануға берілді. 
Ауызсу, газ, электр жарығы бо-
йын  ша да қарқынды жұмыстар 
ат қарылды. Ауыл шаруашылығы, 
инвестициялық жобалар, құры-
лыс саласы, жаңа жұмыс орын-

дарын құру бастамалары бойынша 
индикаторлық к�рсеткіштердің 
орындалуы қамтамасыз етілді.

Партияның беделіне айналған 
«Жер аманаты» жобасы аясында, 
50,4 мың гектар жерді ортақ жа-
йы лымға қайтару жоспарланса, 
нақтылы 62,8 мың гектардан ас-
там жайылым жер қоғам игілігіне 
қайтарылып, жоспар 124,7%-ға 
орындалды. «Қарызсыз қоғам» 
жобасы аясында 14 мыңнан астам 
азамат отбасылық табысты бас-
қару негіздері бойынша білім 
алып, тұрғындардың қаржылық 
сауаттылығын к�теруге арналған 
жоспар 135,6%-ға орындалды. 
«Ауыл аманаты» жобасы аясында, 
2023 жылы берілген несиелердің 
қайтарымы 1,6 млрд теңгені құра-
ды. Оның 1,1 млрд теңгесіне 142 
жоба қайта қаржыландырылды. 
Жобаны жалғастыруға 62 ауыл-
дық округ және 62 кооператив 
белгіленді.

«Таза Қазақстан» жалпы ұлт-
тық экологиялық акциясы шең-
беріндегі «AMANAT» партия сы-
ның «Таза бейсенбі» апталығы 
об лысымыздың барлық айма ғын-
да �тіп, оған 19 мыңға жуық адам 
қатысты, �зен, к�лдер жағалаула-
рынан, тау б�ктерінен, тарихи 
және киелі орындардан, к�пші-
лік тің демалыс орындары болып 
түзілген аймақтардан 275 тон на-
дан астам қоқыс шығарылды. 
Күзгі мезгілде қарқынды жүрген 
тал егу жұмыстарына аманаттық 
�кілдер елеулі үлестерін қосты.

Бұл бастаманың маңызын арт-
тыруда партияның Түркістан об-
лыс тық филиалы экологиялық 
тазалық жұмыстарын к�пшілік 
қадір тұтатын, киелі жер деп ба-
йыптап, қасиетті орынға балай-
тын аумақтарда �ткізуді дәстүрге 
айналдырды. Партияласта рымыз-
дың ұйытқы болуымен осы маз-
мұндағы ізгілікті істеріміз Қожа 
Ахмет Ясауи, Ақбура әулие, Ға-
йып Ерен Қырық Шілтен, Кеме-
қалған, Гауһар ана, Домалақ ана, 
Мұңлық-Зарлық, Жаныс баба, 
Түр кібасы әулие, Баба түкті 
Шаш ты Lзиз, Бәйдібек баба, тағы 
бас қа к�птеген қасиетті орында 
�тті.

«Кедергісіз келешек» жобасы 
аясында Сауран ауданында 200 
орындық ересектерге арналған 
са уықтыру орталығы ашылса, 
мүм кін дігі шектеулі балалар ара-
сын да «Тең мүмкіндіктер» спорт-
тық фес тивалі �тті. Ал «Арда гер-
лерді ар дақтайық!», «Ұлттық 
мұ ра» жо ба ла ры шеңберінде �мір 
жасы 100-ден асқан қарияларға 
құрмет к�рсетіліп, барлық аудан-
қала лар да және облыстық дең-
гейде «Ба таг�й қария» байқаулары 
болып �тті.

Партия филиалы ұйтқы бол ған, 
қоғамды топтастырған іс-ша ра-
лардың қатарында бастауыш пар-
тия ұйымдарының, ауыл әкім     дері -
нің, депутаттардың, Lйел дер қа    на ты 
мүшелерінің форум да   рын атап 
�туге болады. «Кітап – AMANAT» 
ор талықта  рын Же ті   сай дың ізімен 
Түлкі баста, Мақта рал да ашуға 
ұйытқы болдық. Пар  тия ның об-
лыс тық филиалы Lйел дер қана-
тының баста масы мен Түркістан 
қала сында Lйелдер қанатының 
ме диация орталы ғында қоғамдық 
қабылдау б�лмесі ашылды. 

Партия филиалына қарасты 
қоғамдық қабылдау б�лмелері 18 
мыңнан астам азаматтың шағым-
дарын тыңдады, оның 63 пайыз-
дан астамы оң шешім тапқанын 
баршамыз атқарып отырған жұ-
мыстың оң нәтижесі деп білеміз. 
«Құқықтық к�мек» жобасы нағыз 
халықтық бастамаға айналып, 
шалғай елді мекендерде біз �ткіз-
ген 264 мобильді к�шпелі қо-
ғамдық қабылдаулар тұрғындар-
дың ең жоғары бағалауына ие 
болып отыр.

Депутаттық корпуспен де жұ-
мысты жүйелеуді нәтижелі іске 
асырып келеміз. Бұл бағытта 
фракция мүшелерінің жұмысын 
бағалау жүйесін енгізіп, олардың 
қорытындыларын Саяси кеңес 
бюросы мен фракция отырыс та-
рында қарау тәжірибесін енгіздік. 
Республика �ңірлерінің ішінде 
Түркістан облысы екінші жыл қа-
тарынан облыстық мәслихат де-
путаттарының және аудандық, 
қалалық мәслихаттар т�рағала-
рының қатысуымен брифингтер 
�ткізуді қолға алды.

Партиямыздың жастар буыны 
еліміздегі к�ктемгі су тасқыны 
кезінде зардап шеккен аймақтар-
дың тұрғындарына гуманитарлық 
к�мек ж�нелту ісімен белсене 
шұ ғылданды. Бұл жұмыстарға 
ама наттық депутаттар, Lйелдер 
қа наты да үлестерін қосып, табиғи 
апат болған аймақтарға алғаш-
қылардың бірі боп жетті.

Облыстық «Жастар Рухы» 
жастар қанаты «Ақылман» ойын-
дарының іріктеу кезеңдері мен 
облыстық байқауын �ткізді, �ңі-
ріміздегі саяси партиялар ара-
сында «Мәслихат Cup» футболдан 
жарыс ұйымдастырды тағы да 
басқа қоғамды топтастыратын 
маңызды іс-шараларды, патриот-
тық акцияларды ұтымды атқара 
білді. Осы жұмыстардың нәти-
жесінде партиямыздың «Жастар 
Рухы» жастар қанатының Түркіс-
тан облыстық филиалы респуб-
ликада ең үздік аумақтық филиал 
деп танылса, осы құрылымның 
консультанты, жас белсенді Ер-
кебұлан Мадиярұлы Түркістан 
облысының үздік волонтері деп 
танылып, түркістандық қоғам-
дастықтың ыстық ықыласына 
б�ленді.

Ортақ іске бірлесе жұмылып, 
жанашырлықпен атқарған істе-
ріміз бізді осындай бедел биігіне, 
үстем абыройға жеткізіп отыр. 
Ұжыммен келген еңбектің тәтті 
жемісін к�руді – үлкен бақыт деп 
білемін. Жылды табысты аяқтауға 
к�мекші болған, жүктелген іске 
аса жауапкершілікпен қараған 
әріптестерім, партия, белсен ді-
лері, бастауыш ұйымдардың 
�кіл дері бүгін партияның «Бел-
сенді қызметі үшін» қоғамдық 
награ дасымен, «Түркістан об-
лысына сіңірген еңбегі үшін» 
т�сбел гі сімен, Түркістан облысы 
әкімінің Алғыс хатымен және 
Түркістан облыстық мәслиха-
тының Грамо тасымен марапат-
талды. Қоғам мен билік ара сын-
дағы алтын к�пір миссиясын 
ат қарып жүрген бар лық партия-
ластарыма шына йы ризашы лы-
ғымды білдіріп, алғы сымды жет-
кіземін!

Партияның Түркістан облыс-
тық филиалы алдағы 2025 жылы 
да белсенді ұстанымда болып, 
жұмыс қарқынын еселей түседі 
деген сенімдемін. Бұл жұмыстар-
дың барлығының басы-қасында 
еліне адал қызмет ететін, еңбек-
қор, болашаққа нық қадам баса 
білетін �здеріңіз секілді партия-
ластарымыз жүр деп білемін!

Кіріп келе жатқан 2025 жыл-
дың алтын арайлы мекенімізге 
т�гетін шапағаты к�п болғай! Lр-
бір қазақстандық отбасы бақыт 
шуағына б�леніп, ырыс-несібесі 
молынан болсын! Еліміз дәулетті, 
мемлекет қуатын арттыруға арна-
ған жұмыстарымыз жемісті бола 
берсін!

Алтынсары ҮМБЕТ�ЛИЕВ,
«AMANAT» партиясы Түркістан 

облыстық филиалының т�рағасы

ЕҢБЕКТІҢ ӨНБЕГІ БАҒАЛЫ
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ӨЗЕКТІ

КҮТКЕН ҮМІТ 
АҚТАЛДЫ МА?

«Мемлекеттің мықты тірегіне 
айналып, бюджетті молынан 
тол ық тырады деп күтілген «Ас-
тана» халықаралық қаржы орта-
лығын бюд жеттен қаржыландыру 
неге жал ғасып жатыр?» деген 
сауал қал ау лы лардың да санасына 
шан шу дай қадалып, басын қа-
тырып жүр. 

Мәжіліс депутаттары бұл 
орталықты құрғанда, сол үшін Ата 
заңды "згерткенде (АХҚО Жо-
ғарғы сотқа бағынбайды әрі Қа-
зақстан мен ТМД к"лемінде тек 
соның аумағында ағылшын-сак-
сондық коммерциялық құ қық қа 
құрылған б"где юрисдик ция қол-
данылады), оның елге келтіруге 
тиіс пайдасы, қайтары мы нақты 
жарияланғанын еске салды. 

Біріншіден, бұл орталық – 
ел  ді орнықты дамытуға тиіс. 
Екін  ші ден, ол елімізге шетел дер-
дің ка пи талын тартудың қуатты 
құ ра лына айналып, қор нарығын 
жаңа даму деңгейіне шығаруға 
тиіс. Алайда Қазақ станға келетін 
тікелей шетелдік инвестиция 
(ТШИ) к"лемі т"мендеп барады. 

Үкіметтің ресми дерегінше, 
орталық құрылғанға дейін, 2018 
жылы Қазақстан 24,3 миллиард 
доллар ТШИ тарта алыпты, бұл 
ал дыңғы жылдағыдан 15,8% к"п. 
2023 жылдың қорытындысында 
ел ге небәрі 23,4 млрд доллар 
тіке  лей шетелдік инвестиция 
кел ген. 2022 жылғыдан 16,9%-ға 
құл дыра ған. Соның ішінде елге 
келе сала, қайта әкетілмегені, 
«таза тікелей шетелдік инвести-
ция лар ағыны» 2 есеге – 2022 
жыл ғы 6,5 миллиардтан 2023 
жылы 3,2 мил ли ард долларға 
дей ін құлады. 

Т"мендеу жалғасты. Ұлттық 
банктің дерегінше, биылғы қа-
зан дағы жағдай бойынша таза 
тікелей шетелдік инвестициялар 
ағыны 2024 жылдың басынан 
бері небәрі 1 млрд 594 млн дол-
ларды құр ады. Мұнда ІІ тоқсанда 
тіпті минустық к"рсеткіш тіркел-
ді: ел ден әкетілген капитал елге 
кел ген ТШИ-ден үш жүз мил-
лион ға асып түсті (-302 млн дол-
лар). Сал ыстырсақ, 2016 жылы 
елге кел ген тікелей инвестиция-
лардың таза ағынының к"рсет-
кіші ре корд тық 8 млрд 514 дол-
ларға жет  кен. Бұл кері кетулердің 
сұ ра уы кімнен болады?

Ел басшылығы «Астана» қар-
жы орталығын – "ңірдің басты 
қаржы хабына айналдыру мінде-
тін де қойды. Ол неге орындал-
мады? Бұған халықаралық санк-
циялардың "ңірдегі АХҚО-ның 
бақталасын – «Мәскеу хал ық-
ара лық қаржы орталығын» күй-
ретуі де к"мектеспепті.

Салыстырсақ, Дубай халық -
ара лық қаржы орталығы (DIFC) 
2004 жылғы қыркүйекте құрыл-
ды. Содан бері DIFC-дің елдің 
ішкі жал пы "німіне қосқан үлесі 
8%-ға жеткен! Яғни, осы орталық 
ел экономикасының сегіз пайы-
з ын бір "зі беріп отыр. 

Мәжіліс депутаты Ирина 
Смир нованың айтуынша, Қаржы 
министрлігі «Астана» қаржы ор-

та лығын қаржыландыруға ақша 
сұрап, Парламентке тағы жүгінді. 
Ол ақша 2025-2027 жылдарға 
арналған республикалық бюд-
жет  тің «Астана» халықаралық 
қар  жы орталығының әкімшілігі» 
АҚ-ына нысаналы аударым» ат-
ал а тын 099-шы бюджеттік бағ-
дар ламасы аясында б"лінді. Де-
пут ат бұл орталықтың «тәбеті», 
бюд жетке артқан шығындары 
жыл сайын азаймай жатқанына 
назар аудартты. Мысалы, 2024 
жылы аталған 099-шы бюджеттік 
бағдарлама аясында АХҚО-ға 
         8 млрд 910 млн теңге берілді. 
Ал ал дағы үш жылдық шығысы 
21 мил лиардтан асып кетпек.

– Қаржы орталығы 6 жылдан 
бері жұмыс істеп келеді. Осы 
жыл дар бойы республикалық 
бюджет оны ұстап тұру үшін 
қып-қызыл шығынға батты. Ор-
талық тың қаптаған ұйымдары 
мен ор ган дарын ұстап тұру, олар-
дағы жоғары жалақылы қызмет-
керлер мен бастықтардың еңбек-
ақысын, сыйлықақысын, бас -
қа сын т"леу "те ауқымды соманы 
талап етеді. Меніңше, мемле-
кеттік қаржы лан дыру АХҚО-
ның бастапқы кезеңде ол еңсесін 
тіктеп, т"рт аяққа тең тұрып кетуі 
үшін қажет болды. Оның бүкіл 
инфра құрыл ымын мемлекет "зі 
құрды. Тех но  логияларының 
дамуына жағ дай жасады. Дүние-
жүзінен бі лікті мамандарды 
тартуына мүм кін дік берді, – деді 
И.Смирнова.

Мемлекет халықаралық қар-
жы орталығы үшін елдегіден 
қатты ерекшеленетін т"л заңна-
ма сын түзіп берді. Бүгінде АХҚО 
Парламенттен сұрамай, "з заң-
дар ын "зі жазады. 

«Алайда қабылданған алдағы 
үш жылдық бюджетке сәйкес, 
«Ас тана» халықаралық қаржы 
ор та лығын республикалық бюд-
жет тен қаржыландыру кейінгі 
3 жыл бойы әрі жалғаспақ. Осы 
мақ сатта шамамен 21,7 миллиард 
теңге б"лу жоспарланған. Осы-
дан сұрақ туады: неге АХҚО-ны 
бюд жеттен қаржыландыру жал-

ғасып жатыр? Ол әлдеқашан 
"зін-"зі ақтауға к"шуі керек 
еді», – деді Мәжіліс депутаты.

Бірқатар сарапшы АХҚО-ны 
«Астана ортасындағы оффшор» 
деп атап жүр. Олардың айтуын-
ша, негізгі табысын Қазақстанда 
та ба тын компаниялардың да 
АХ ҚО-да тіркелуі оларға салық-
тан жалтаруға мүмкіндік беріп, 
мем ле кет тік бюджетті елеулі 
түсімнен айырады. Pйткені 
АХҚО-да тір келген ұйымдар 
біраз салықтан босатылады.

АХҚО НЕГЕ ТАНЫМАЛ?
«Астана» халықаралық қаржы 

орталығының басқарушысы Ре-
нат Бектұров халықаралық 
нар ыққа шыққысы келетін ком-
пания лар бизнесін тіркеу үшін 
орталықтың юрисдикциясын 
таңдайтынын айтады.

– Бұл – әркімнің "з таңдауы. 
Ұлттық заңнама ешкімді АХҚО-
да тіркелуге міндеттемейді. Мы-
салы, Қазақстан аумағында ғана 
бизнес жүргізетін компания қа-
зақ стандық юрисдикцияда қала 
алады. Егер Қазақстанмен шек-
телмей, сондай-ақ Орталық Азия 
елдерінде жұмыс істегісі келсе, 
таңдауы кеңейеді. Мысалы, 
әл ем нің бірнеше елінде әрекет 
ете тін жаһандық бизнес к"п 
нұсқаны қарастырады, Синга-
пур, Дубай, Гонконг және басқа 
ірі қаржы ор та лықтарында тір-
келеді, – деді Р.Бектұров.

Ол "зінің мақсаты – елде бел-
сенді бизнес-экожүйесін құру 
екенін нықтады. Бұған АХҚО 
юрис дикциясын таңдаған ком-
пания лардың санын арттыру 
ар қылы да қол жеткізбек. АХҚО 
бас қарушысы "з бизнесін осы 
орталықта тіркеуді таңдаған 
ком  паниялардың саны 3 500-ге 
жу ық тап қалғанын мәлімдеді. 

– Былтыр бізде рекордтық 
"сім болды: АХҚО-ға бірден 672 
компания қосылды. Биыл бұл 
рек ордты жаңарттық. 1,1 мыңнан 
ас там компания тіркелді. Қаржы 
орталығында қаржы компания-
лары ғана емес, сондай-ақ тау-

кен "ндіру, сауда, ІТ, ауыл шаруа-
шылығы сияқты басқа да са ла-
 лар дың бизнестері қаптап тір-
кел іп жатыр. Бұл бізге әр алуан 
және кешенді экожүйені құруға 
мүм кіндік береді. Оларда әртүрлі 
салалар "зара ықпалдасып, бірге 
дами алады, – деді Ренат Бек-
тұров. 

Орталықта 85 елдің, соның 
ішінде Қазақстан, АҚШ, Ұлы-
бри тания, Қытай, Түркия, Син-
гапур және басқасының ком-
пания лары тіркелді. 2024 жылы 
тіркелген компаниялар арасында 
қаржы компанияларының үлесі 
36%-ды құрады. Ақпарат және 
байланыс саласының еншісі – 
10%, кәсіби, ғылыми және тех-
ни калық қызмет – 8%, тау-кен 
"нер кәсібі – 8%, қосалқы қызмет 
к"р сетушілер – 1%, к"терме 
және б"лшек сауда компания-
лары – 18%. 19%-ы "зге қаржы-
лық емес секторларға тиесілі.

Ал Қаржы министрі Мәди 
Такиев АХҚО-ны бюджеттен 
қар жы ландыру жалғасып жат-
қанын жасырмады.

– Шынында, бүгінде оның 
басқарушы компаниясының ең-
бек ақы т"леу қорын толығымен 
республикалық бюджеттен т"леп 
отырмыз. Оның құрамында АХ ҚО 
Соты, АХҚО Халықаралық 
т"релік орталығы, Жасыл қаржы 
орталығы бар. Бұл органдар "з 
бетінше табыс таба алмайды. 
Сондықтан оларды республика-
лық бюджеттен ұстап тұруға тура 
келеді. Негізі, халықаралық тәжі-
рибе де соған ұқсас. Ел үкіметтері 
мұндай үлкен орталықтардың 
опер ациялық шығыстарын ел қар-
жысынан "тейді, – деді елі міз  дің 
бас қаржыгері. Бірақ қан дай хал-
ықаралық қаржы орталы ғында 
солай екенін нақтылап жатпады.

Министр АХҚО шығынын 
азай туға уәде етті: «2025 жылға 
8,9 миллиард теңге б"луді жос-
парладық. Биылғы жыл қоры-
тын дысында орталыққа тіркел-
ген компаниялар 50 миллиард 
теңге ден астам салық т"лейді деп 
кү-т іл еді. АХҚО құрылғалы бері 

оның қатысушылары салықтар 
түрінде 115 миллиард теңге түсім 
түсірді. Ал біз АХҚО-ны ұстап 
тұруға осы жылдары бюджеттен 
107 мил лиард теңге шығындадық. 
Тір келген компаниялардың бел-
гілі бір пулына қол жеткізілсе, 
орта лық "зін-"зі қаржыландыра 
ала тын дәрежеге жетуі мүмкін. 
Бірақ ол жағдайда да еңбекақы 
т"леу қорын бәрібір бюджет 
к"тереді», – деді Қаржы министрі 
Мәди Такиев. Ендеше бұл орта-
лық бюджет мойнынан ешқашан 
түспейтінге ұқсайды.

ОН МЫҢДАЙ АДАМ 
НЕ БІТІРІП ЖҮР?

АХҚО басқарушысы Ренат 
Бектұровтың мәліметінше, жұ-
мыс істеген барлық кезең – 6 
жыл ішінде АХҚО елге жалпы 
к"л емі 14 миллиард доллар ғана 
инвес тиция тарта алған. Алайда 
оның 6,7 миллиард доллары – 
Astana International Exchange 
биржа сындағы портфельдік ин-
вести ция лар, акциялар ғана. 
Қалған 7,3 млрд доллары – 
АХҚО қаты су шыларының ин-
вес тициясы. 

– Қаржы орталығы ашылғалы 
ол "ңірге инвестициялар тартуға 
жәрдемдесу үшін қажетті жағдай-
лар мен инфрақұрылымның, 
сон  дай-ақ инвесторлар үшін 
қол  айлы әрі түсінікті ортаның 
қал ып тасуына берік негіз жаса-
ды. Биыл назарымызды бұрын 
құр ыл ған платформаларды тиім-
ді дамытуға аудардық. AIX-те 
сауда-сат тық к"лемі 2 есе "сті. 
Юрис дик циямызға ірі ком-
пания лар келді. Алғаш рет жергі-
лікті сукук листингтен "тті. Ин-
вестициялық қорлардың к"лемі 
"сті. Бірнеше криптобиржа то-
л ық реттеуші режимге шықты. 
Орталықтың құ қықтық базасы 
жетілдірілді. Биылғы жыл нәти-
же лері елдің қаржы саласын одан 
әрі дамыту дың іргетасын қала-
ды, – деген сенімде Р.Бектұров.

АХҚО баспас"з хатшысы Ай-
нұр Исабаеваның мәліметінше, 
2024 жылы «Астана» халық-
а ралық қаржы орталығы арқылы 
3,1 млрд доллар инвестиция тар-
тылды. Бірақ соның ішінде ба-
с ым б"лігі, 2,1 млрд доллары – 
Astana International Exchange 
биржасындағы портфельдік 
инвестициялар. Қал ған 1 мил-
лиарды ғана – АХ ҚО қатысу-
шыларының инвес тициясы. 

Айта кету керек, «Global 
Fin ancial Centres Index36» рей-
тингіне сәйкес, бүгінде АХҚО 
бар лық қар жы орталығының 
ара сында 62-ші орында тұр.

Орталықтың дерегінше, би ы-
 лғы жылдың ІІІ тоқсаны қоры-
тын дысында АХҚО қатысушы-
лары Қазақстан бюджетіне 41,3 
млрд теңге салық т"леді, бұл "т-
кен жылмен салыстырғанда 4,3 
млрд теңгеге артық. Қаржы орта-
лығы қызметінің бүкіл кезеңінде 
126,5 млрд теңге салық т"ленді. 
Сонымен қатар АХҚО экожүйе-
сінде 2 353 жұмыс орны құрылды. 
Бұл орталықта жалпы саны 9 600 
адам жұмыс істейді.

Бұл сандар АХҚО-дан азды-
к"пті қайтарым барын аңғартады. 
Тек сарапшылар дабыл қаға ай-
тып жүрген проблемалар шеші-
мін тапса, құба-құп.

БЕЛСЕНДІ БИЗНЕСЕлдос СЕНБАЙ

(Басы 1-бетте)

ЭКОЖҮЙЕСІН
ҚҰРМАҚҚҰРМАҚ
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ЖАНАЗЫҚ

Тарихи сананы қалыптастыруға ықпал 
ететін жинаққа Ішкі істер министрлігі мен 
Ұлттық қауіпсіздік комитетінің арнайы 
мем лекеттік архивтерінде құпия сақталып 
келген ХХ ғасырдағы саяси қуғын-сүргінге 
қатысты құжаттар енгізілді. Олардың қа-
тарында бұрын жарияланбаған 3000-нан 
астам құжат және фотосуреттер бар. 
Жинақ Мемлекеттік кеңесші Ерлан 
Қариннің жал пы редакция сымен жарық 
к/рді. Зерттеу жұмысы ғалым, тарих 
ғылымының докторы, академик Мәмбет 
Қойгелдиевтің ғылыми жетекшілігі мен 
жүзеге асырылды. Сондай-ақ тарихи-
құжаттық жинақтың қалың оқырманға 
жол тартуына 35  тар  их  шы-ғалым, 
археографтар, архившілер және Ұлттық 
ғылым академия сының ака демик тері 
Х.6бжанов, З.Қабыл динов, тарих ғы-
лымдарының докторлары Б.Жангуттин, 
Қ.6лім ғазинов, саяси ғылым дарының 

Тарихи қоржынымыз 
өткеннің бетін аша-

тын, тарих сахнасында 
болған алуан оқиғаларға 
баға беретін тағы бір 
тың еңбекпен толықты. 
Аптаның бейсенбісінде 
Алматы қаласындағы 
«Алашорда ісі. 1920-1940 
жж. Құжаттар мен матер-
иалдар» атты 
12 томнан тұратын тарихи-
құжаттық жинағының 
тұсаукесері өтті.

АЛАШОРДА ІСІ:
12 ТОМДЫҚ ЖИНАҚ ЖАРЫҚ КӨРДІ

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

тік реформа мәселесін қарады. Ал 2020 
жылы 24  қарашада екінші мәрте комиссия 
құрыл ды. Зерттеу жобасында ғылыми 
жет екші қыз метін атқарған Мәмбет Қой-
гелдиев екі комиссиялық құрамда да 
жұмыс істегенін, сондықтан бұл процестің 
қандай жолдан /ткені туралы сауалға 
ашық жауап бере ала тынын атап /тті.

– Бірінші комиссияның жұмысы Қазақ-
стан Республикасының Жоғарғы кеңесі 
қабылдаған қаулымен аяқталды. Қаулы сол 

лы мемлекеттік архив терінен ХХ ғасырдағы 
саяси қуғын-сүргінге қатысты 688 мыңнан 
астам құжат қабылданды.

– Бүгінгі жиын – тәуелсіз мемлекет-
тіліктің к/рінісі. Жинақтың алғашқы 6 томы 
Алашорда ісін қамтыды. Бұл томдар Алаш-
орда үкіметі мүшелері мен кандидаттардың, 
үкіметті қолдаған тұлғалардың тергеу матер-
иалдарына арналды. Біз 12 томдық кітапта 
қоғамдағы тәуелсіздік, дербес мемлекеттілік 
үшін атсалысқан әлеуметтік топтың бар-
лығын қамтуға тырыстық. Мәселен, к/п-
томдықта алғаш рет оппозиция мәселесі 
к/терілді. Осы уақытқа дейін Қазақстан 
тари хында оппозиция болмағаны туралы 
және коммунистік партия сынды пікір бас-
ымдық алып келді. Бұл жалған пікір. Қазақ-
станда Советтік реформалар мен коммунис-
тік партияның билігіне байланысты /те 
күшті оппозиция болды. Біз кітаптың 7-8 
томында оппозициялық топтардың қызме-
т ін к/рсеттік. Одан тыс әртүрлі саладағы 
әлеуметтік топтардың оппозициялық қыз-
мет і не жеке том арнадық, – деді М.Қойгел-
диев.

Зерттеу жұмысының тағы бір басты 
ерек шелігі – к/птомдық жинақта әскери 
адам дардың, соның ішінде қазақ офицер-
лерінің оппозициялық қызметі туралы 
құ жаттар берілген. Мәселен, 11-томда ұлт 
тарихындағы ең ірі Адай, Қарақұм, Созақ 
к/терілісінің құжаттары к/рсетілген. Оны-
мен қоса, жи нақ та әулеттерді қудалау та-
қырыбына бай ланысты қоғам назарына 
толыққанды жетпеген фактілер қамтылған. 

– Қазақ қоғамы үшін ең /зекті та-
қырып – жер мәселесі. Кезінде патша за-
ман ында да, Кеңестік кезеңде жер үшін 
талас жүрді. Біз жер үшін күрескен әлеу-
меттік топтардың қызметін осы томда 
біріктірдік. Жинақта 6лиасқар 6лібеков, 
Жағыпар Сұлтанбеков, Смағұл Сәдуақасов, 
Ыдырыс Мұстанбаев сынды тұлғалардың 
оппозициялық қызметі туралы құжаттар 
берілді. Одан басқа әскери адамдар да 
оппозициялық ұстаным к/рсетті. К/п-
томдықта бірнеше қазақ офицерлерінің 
оппозициялық қызметі туралы айтылған. 
Осы уақытқа дейін тар их намада әулеттерді 
қудалау тақырыбы толық қарастырыл-
маған. Мысалы, Кенесары Қасымов, Абай 
Құнан баев тұқымының қудалануына 
байла нысты сюжеттер к/птомдықта бол-
ды. Одан кейін репрессияға ұшыраған 
Алаш қайраткерлері отбасының қуда-
лануы, әйел дердің АЛЖИР және тағы 
басқа лагер лерге жіберілуі ең бекте /з 
орнын тапты, – деді академик.

Бұл ретте Гүлшат Рамазанқызы к/ тері-
л іске қатысты құжаттарды жинау про-
цесінің ғалымдар үшін оңайға соқпағанын 
атап /тті. Оның с/зінше, жинақтағы барлық 
құжат тың дені орыс тілінде беріл генімен, 

– 12 томдық жинақ – Тәуелсіздіктің 
жемісі. Жұмыс барысында ешкімнің тара-
п ынан қысым болған жоқ. Жинақ – Ресей 
депутаттарына берген жауабы. Егер олар-
дың күші, ерік-жігері жетсе, 12 томмен 
таныс сын. Осы кітаптың арқасында им-
перияның қазақ халқына жасаған жақсы-
лығы мен қия наты айтылды деп ойлай-
мын. Бұл дәлел. Бүгінге дейін Алаш 
қоз  ға лысына байла нысты алып-қашпа 
әңгіме к/п. Біз шын дық қа жанаспайтын 
мұндай әңгімеге нақты фактілер мен 
құжаттар арқылы жауап бер гіміз келді. 
Жинақ қазақ тарихын білгісі кел етіндер 
үшін нағыз қажет боларлық еңбек деуге 
не гіз бар. Тарихи-құжаттық жинақ ХХ 
ғас ырдағы тарихымызды тереңірек түсіну-
ге мүмкіндік береді.

Жоғарыда 2022-2023-жылдар аралығын-
да саяси қуғын-сүргінге қатысты 688 мың нан 
астам құжат қабылданғанын атап /ттік. 
Дегенмен олардың арасында әлі күнге дейін 
жарыққа шығуын күткен материалдар бар. 
Осы тұста архивте жатқан құжаттардың іш-
ін де әлі де айтылмаған, «айтуға болмайтын» 
құжаттар қалды ма деген сұрақ туындайды. 

– «Айтуға болмайтын» тарихи шын-
дық болмайды. Біздің архивімізде Қа-
зақстан тар ихына және оны тануға байла-
нысты «жария лауға болмайтын» құжаттар 
жоқ. Бірақ шындықты тура түсінуге 
«к/м ектес пейтін» құжаттар кездеседі. 
Халықты адас  тыратын мұндай құжаттар 
архивте де бар. Мысалы, тергеу материал-
дарының біразы – тергеу шілердің фан-
тазиясы. Ол ардың арасында тергеуге 
түс кен халыққа мәжбүрлі түрде қол қой-
дыру арқылы тари хы бұрма лан ған құжат-
тар бар. Gкініштісі, осындай құжат тар ды 
ресейлік құжаттық жинақтар жа рия ла-
ған ын байқаймын. Бұл шындыққа жас-
алған қиянат деп қабыл даймын, – деп 
с/зін түйін деді  тарих ғылымының 
докторы, ака демик М.Қойгелдиев.

К/птомдық жинақты жарыққа шы-
ғаруда ғалымдардың алға қойған басты 
мақсаты – Алаш қозғалысын ұлт-азаттық 
қозғалыс рет інде қарастыру. Жинақ аз 
уақыттың ішінде жарық к/ргенімен, бұл 
ондаған жылға созылатын еңбек екенін 
атап /ткен ж/н. Бұл туралы Гүлшат Рама-
занқызы «Мақ сатымызға жеттік деген 
ой да мыз. 6р томға бір-екі жыл қа жет. Біз 
ынтамыз мен бастамашылықтың арқа-
сында жинақты бір жарым жылдың ішінде 
аяқтадық», – деді. Кездесу соңында 35 жыл 
бойы Алаш қоз ғалысы тақырыбын зерт-
теумен айналысып келе жатқан Мәмбет 
Қойг елдиев  к/птом дықты аз уақыт аралы-
ғында даярлау үшін қаржы қажет екенін, 
ал бұл мәселені шешуге Мемлекеттік ке-
ң есші Ерлан Тыным байұлы ықылас таныт-
қанын айтып, алғыс ын білдірді.

оның ішінде т/те жазумен жазыл ған қазақ 
тілін дегі материалдар бар. Құжат тағы жаз-
балар қазіргі кириллицаға аудар ыл ған.

– Мәселен, Адай к/терілісі тақырыбы 
турас ында 45-50 томға дейін құжаттар 
жина дық. Осыншама құжаттың ішінен 
қажетті материалдарды іріктеп алу ғалым-
дар үшін оңай болмады. Бір қарағанда 
кейбірі құжат тар жинағын шығару – қа-
ғаздарды біріктір іп, арасынан маңыздысын 
іріктеп алу деп ойлауы мүмкін. Бірақ бұл 
/те күр делі про цесс екенін айтқымыз 
келеді. Құ жат тар жүз жылға жуық уақыт 
бойы жабық жатты. Қағаздардың сыртқы 
күйі де қолым ызға на шар күйінде түсті. 
Бірақ осыған қара мастан максималды 
түрде құжаттарды қалпына келтіріп, 
шынайы мағлұмат беруге тырыс тық, – деді 
Г.Рамазанқызы.

Осы тұста журналистер тарапынан 
«Зерттеу жұмысымен айналысып, жинақты 
жариялау барысында әлдекімдердің тара-
пынан кедергілер болған жоқ па?» деген 
са уал қойылды. Gзіне бағытталған сұраққа 
жауап берген Мәмбет Қойгелдиев процесс 
кезінде сырттан ешқандай кедергі болмаға-
нын жеткізді. 

Қ , д р ң

док торы Г.Нұрымбетова және 
тағы басқа ғалымдар үлес қосты. 

Бір топ журналистің басын қосқан 
кез десуде ҰҒА академигі Мәмбет Қой-
гелдиев пен ХХ ғасыр Саяси қуғын-сүргін 
материал дарын зерделеу орталығының 
басшысы Гүл шат Нұрымбетова к/птомдық 
жинақты таныстырып, БАҚ /кілдерінің 
сауалдарына жауап берді. 

Мәмбет Қойгелдиев «Алашорда ісі. 
1920–1940 жж. Құжаттар мен материалдар» 
құпия қорларда сақталып келген материал-
дар ды қамтитынын, бұл /ткен тарихымыз-
дың ақиқатын тануда маңызды орынға ие 
екенін жеткізді.

– Бүгінгі оқиғаның /зіндік тарихи ма-
ңы зы бар. Gйткені 12 томнан тұратын жинақ 
– қоғамның бір ғасырға жуық уақыт бойы 
күткен тарихи шындығы. 6рбір шындық /з 
деңгейінде, /з орнымен ай тылуға тиіс. 
Сонда ғана ол нағыз шындық бола ды. Шын 
мән інде, Алаш қозғалысы – ХХ  ғасырдың 
басындағы қазақ ұлт-азаттық қоз ғалысы. 
Аталған қозғалысқа қатысушы лар тек зия-
лылардан ғана тұрмайды, одан б/лек ұлттың 
барлық әлеуметтік тобы атсалысты. 
Олардың мақсаты біреу ғана. Бұл – мем-
лекеттік тәуел сіздігімізге қол жеткізу, 
атамекен жері мізді болашақ ұрпақ қа сақтап 
қалу еді. Біз ұс танымды дәлелдеу үшін осы 
идеяны негізге алдық. 12 томдық кітаптың 
ішкі құрылымы дәл осы идеяға қызмет 
етеді, – деді ол.

Бүгінге дейін елімізде Алаш қозғалысы 
тақырыбы бірнеше рет қозғалды. Оның 
бірі, 1991 жылы қараша айында Қазақстан 
Жо ғарғы Кеңесі комиссия құрып, Совет-

кездері «Егемен Қазақстан» және «Каз прав-
да» газеттерінде жария ланды. Ең маңыз ды-
сы, бұл құжат – тарихи шындыққа жетудегі 
ең алғашқы қадам болды. Ал екінші комис-
сия қорытындысы немен аяқталды деген 
сұраққа келер болсақ, қазір елімізде реп-
рессия мәселесіне арналған 70 томнан астам 
құжаттық ма териалдар жарық к/рді. Жаңа-
дан қолы мызға тиіп отырған 12 томдық 
кітап – сол құжаттардың жалғасы әрі қоры-
тын  дысы. Осы уақытқа дейін репрессия 
мәселесі /зге мемлекеттерде де қаралған. 
Мә селен, Гер манияда екі мәрте комиссия 
құрылды. Бірінші комиссияның нәтижесін-
де, 18 том нан тұратын қорытынды жасалын-
ды, – деді ғалым.

К/птомдықтың алғашқы 11 томында 
саяси қуғын-сүргін процесі баяндалса, ең 
соңғы 12-томда қуғын-сүргін құрбандары-
ның ақталуы мәселесі қамтылған. Деген-
мен бұл зерттеу жұмысы толыққанды 
аяқ талды деген с/з емес. Себебі қазіргі 
ғыл ыми айна л ым да құжаттардың саны /те 
к/п. 2022-2023 жылдар аралығында 
Президент Архивіне Қазақстан Рес пуб-
ликасының Ұлттық қауіп сіздік комите-
тінен, Қазақстан Республика сының Ішкі 
істер министрлігінен, Қазақстан Респуб-
лика сының Бас про  кур а тура   сы  ның арнау-
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ТІЛШІ: – Жыл сайын Ұлттық киноны 
қолдау орталығынан б�лінетін мемлекеттік 
тапсырыстың қаржысына 20 шақты, 
коммерциялық киноны қосқанда жалпысы 
70-80 фильм түсіріледі екен. Бірақ к�п-
шілік сол түсірілген кинодан бейхабар 
және тек шетелдік фестивальдерге қа-
тыса ды. Коммерциялық фильм ғана к�р ер-
менге ұсынылатын сияқты. Мұны қалай 
түсіндіруге болады?

Дана 4МІРБЕКОВА:  – Жарнама – 
үлкен қару. Фильмнің к�рерменге 
жетуіне мүмкіндік беретін әдіс-тәсілдің 
бірі. К�п жағдайда фильмнің танымал 
болуы сапа сына емес, жарнамасының 
жақсы болуына байланысты болып тұр. 
Ұлттық киноны қолдау орталығынан 
сценарийі нен бастап к�ркемдік тәсіл-
деріне дейін сапалы, техникалық жа-
ғынан да озық шыққан фильмдер 
к�рерменге жетпей отыр. (йткені 
прокат мәселесі дұрыс жолға қойыл ма-
ған. Дистрибуциямен ешкім айналыс-
пайды. Прокатқа мемле кет тарапынан 
қаражат та б�лінбейді. Министрлік 
осыны қолына алған кезде қазақ киносы 
да түзеледі деп есептеймін. Бірінші мем-
лекет тарапынан түсірілген фильмдерге 
қаржы б�лінсе, екінші шет ел дік А клас-
ты фестивальдерде жүлде гер атанған 
фильм дердің жарнамасы жақсы болған-
да сапалы фильмдер к�рерменге жететін 
болады.

Баубек Н>ГЕРБЕК: – Иә, келісемін. 
Ұлт тық киноны қолдау орталығы түсір-
ген жобаларда бюджет тек �ндіріске 
б�ліне ді, оны прокатқа ұсыну мен жар-
намалауға б�лек қомақты қаражат қажет. 
Мәселен, кейбір шетелдік фильмдердің 
жарнама лық бюджеті сол фильмді 
түсіруге кеткен қаражатпен тең болады. 
Жарнама азды ғы нан біздің фильмдердің 
танымал дылығы т�мендей түседі. Екін-
ші мәселе – кинотеатрлардың басым 
б�лігі жеке меншік компаниялардың 
қолында, яғни олар үшін бұл бизнес к�зі. 
Ал қазақ фильмдерінің ішінде ұлттық 
кино сана тына кіретін туындыларды 

Кино – ұлттың дәстүрі 
мен болмысынан 

хабар беретін мәдени 
құбылыс. Бұл құбылыс 
елімізде жылдан-жылға 
қарқынды дамып келеді. 
Биыл шамамен 100-ге  жуық 
отандық кино түсірілген. 
Бұл – Ұлттық киноны 
қолдау орталығы мен 
коммерциялық фильмдердің 
жалпы саны. Киноны өнер 
деп бағаласақ та, бұл өнер 
алаңында кәсіби білімі жоқ 
режиссерлердің туындыла-
ры жарыққа шығып жатыр. 
Алайда қаржы көздеген 
коммерциялық фильмдердің 
кассалық көрсеткіші мемле-
кет қаржысына түскен 
фильмдерден әлдеқайда 
озық шығуда. Ұлттық 
киноны қолдау орталығы 
түсірген киноның басым 
бөлігі көрерменге жетпей, 
тек шетелдік фестивальдерге 
қатысып, жүлделерге ие 
болып жатыр. Бұған не 
себеп? Отандық киноға 
қатысты мәселелер туралы 
киносыншылар дөңгелек 
үстел барысында талқылап, 
ойталқы жүргізді.

АНШЛАГ ȃ КИНО
КӨРСЕТКІШІ

қалай қолдай аламыз? Бізде ұлттық тарих 
пен мәде ниет ке байланысты түсірілген 
фильмдерді к�рерменге жеткізудің тиімді 
механизмі жоқ. Бұл к�біне кинотеатрларда 
фильм дерді к�рсетуде уақыттың дұрыс 
таңдал мауы нан туындайды. Түске дейін 
11:00 не болмаса түстен кейін 15:00. 
Кинотеатрлар жеке меншік мекеме бол-
ғандықтан, фильм к�рсету уақытын �здері 
анықтайды, прайм- таймды б�лмейді. 
Осыған байлан ысты, кино туралы заңға 
о т а н д ы қ  ф и л ь м  д е р д і  п р а й м - т а й м 
уақытында міндетті түрде к�рсетуге тиіс 
деген �згерістер енгізілсе, ұлттық фильм-
дерді қолдауға оң ық пал етеді.  Ұлттық 
киноны қолдау орта лы ғы түсірген фильм-
дердің танымалдығын арттыру үшін 
бюджет б�лген кезде оның жарнамасына, 
кейінгі дистрибуциясына, кинотеатрлар-
мен келісімдер жасауға да қаражат 
қарастыру қажет деп санаймын. 

к�рерменге және фестивальдерге ұсын ы-
луы, прокат мәселесі қамтылмай отыр. 
Ұлттық киноны қолдау орталығы бұл мә-
се лені фильмнің авторына, продюсеріне 
міндеттейді. Дегенмен бұл б�лімге арнайы 
жүйе, б�лінетін қаржы қарастырылмаған. 
Сондықтан бұл фильмдердің к�бі к�рер-
менге жетпейді. Аталған орталық түсірген 

майды. Бұл тұрғыда сәл түсінбеушіліктер 
бар секілді. Бірақ жыл сайын шығып жат-
қан фильмдер тақырыптық, жанрлық, 
әралуандығы жағынан ерекшеленуде, 
к�ркемдік сапасы да артып келеді. Мә-
селен, комедия ғана емес, бұрын-соңды 
түсіріле бермейтін триллер, экшн, драма 
жанрлары шығып жатыр. Жыл басында 
Диас Бертістің «Үкім» фильмі, Ерасыл 
Байболовтың «Біздің жігіттер. Афган» 
киносы, Рашид Сүлейменовтің «Операция 
Набаты» жанрлық тұрғысынан жаңа 
бастама к�рсеткен кино секілді. 

Баубек Н>ГЕРБЕК:  – Негізі, питчинг 
жең ім паздарының саны 15-17-ге дейін 
жетуі мүмкін. Кей фильмдер �ндіріске сол 
жылы жіберілсе, кейбірі келесі жылға қа-
лады. Соның нәтижесінде, Ұлттық кино-
ны қолдау орталығы жылына шамамен 
10-12 к�ркемсуретті фильм шығарады. Ал 
коммерциялық жобалар, әсіресе биыл �те 
к�п болды. Қазақстан киносыншылар 
қауымдастығының мүшесі ретінде жүр-
гізген есебіміз бойынша, биыл түсірілген 
отандық фильмдердің саны 90-нан асты. 
Жалпы, коммерциялық фильмдерді 
авторлық фильмдермен салыстыруға кел-
мейді. Себебі қалың к�рермен терең мағы-
налы фильмдерді к�руге аса қызығушылық 
танытпайды, әдетіне айналмаған, яғни 

Мə селен, комедия ғана емес, бұрын-соңды 
түсіріле бермейтін триллер, экшн, драма 

жанрлары шығып жатыр. Жыл 
басында Диас Бертістің «Үкім» фильмі, 

Ерасыл Байболовтың «Біздің жігіттер. Афган» 
киносы, Рашид Сүлейменовтің «Операция 

Набаты» жанрлық тұрғысынан жаңа 
бастама көрсеткен кино секілді. 

бізде әлі ондай мәдениет қалыптаспады 
деп айтуға болады. Коммерциялық 
фильм  дер к�біне ойын-сауық санатына 
жатады, ал киноны �нер ретінде бағалай-
тын к�р ермен қатары аз.

ТІЛШІ:  – Қазір киноны режиссерлер 
ғана түсіріп жатқан жоқ. Түсіретіндер к�п. 
Ара сында касса жинап, «миллиардер» атан-
ған дары да бар. Бұлай озық шығуы киноның 
жанрына не тақырыптың �зекті болуына 
бай ла н ысты ма немесе к�рермен талғамына 
ма? Киносыншы ретінде мынаны айтың-
ызшы, биыл касса жинаған кино шын мәнін-
де сол «миллиардтарға» лайық па? Және 
бү гін де жеке қолтаңбасы қалыптасқан 
режис серлер бар ма?

Дана 4МІРБЕКОВА: – Бүгінде Дариға 
Ба дықова, Баян Алаг�зова, Нұрлан Қоян-
баев түсірген фильмдер неге соншалықты 
мил лиардтар жинап жатыр дейсіз? Ол 
к�р кемдік ерекшелігіне, жоғары сапасына 
байланысты емес. Керісінше, �те т�мен 
деңгейлі, халықтың талғамын түсіретін 
фильм дер. Не себепті сонша қаржы жи-
най ды десеңіз, жарнамасы керемет жас ал-
ған. Ол фильмді түсіріп жатқан кино-
герлер емес, шоу-бизнес �кілдері. Және 
олардың о бастан миллиондаған ауди-
тория лары бар. Оларға жарнама жасау 
қи ын емес. Олардың жанкүйерлері 

Ержан ЖҰМАБЕК: – Биыл түсірілген 
отан дық 100-ден аса фильмнің жарты-
сынан к�бі жеке студиялардың �з қар-
жысына түсірілген. Ұлттық киноны қолдау 
орта лығының бұл тізімдегі к�рсеткіші �те 
аз. Бұл мәселе к�птен бері қозғалып келе 
жа тыр. (кінішке қарай, Ұлттық киноны 
қолдау орталығы мемлекет тарапынан 
түскен фильмдерді тек питчинг арқылы 
жеке студияларға б�ліп беріп, оператор 
функ циясын ғана атқарып отыр. Дайын 
фильмдерді одан кейін қабылдайды. 
Ал айда фильмнің ары қарай насихатталуы, 

фильмдердің тақырыптық және к�ркемдік 
деңгейі де �зекті мәселе. Фильмнің тақы-
р ыптары мен бағыттары орталықтың, к�-
р ерменнің тың сұранысына сай келуі 
керек. Егер к�рермен қызықпайтын та-
қыр ып аясында түсірілсе, оған сұра-
н ыс тың т�мен болары анық. Фильм 
бағыты туралы Ұлт тық киноны қолдау 
орталы ғының пози циясы айқын емес. 
Яғни, қан ша пайызы авторлық, фестиваль-
дік фильмдер, қанша пайызы халықтық, 
к�рермендік, ком мерциялық бағыттағы 
фильм дер екен дігінде анықтама жасал-



9

28 ЖЕЛТОҚСАН 2024 | СЕНБІ

№145 (4539)www.aikyn.kz

ТАЛҚЫ

ЕМЕС
САПАСЫНЫҢ

фи льм  ді тақырыбына, мазмұнына қызы-
ғып к�рмеуі де мүмкін. Бірақ авторын 
жақ сы к�ргендіктен қолдайды. Кассаны 
жақсы жинайтыны рас, бірақ оны екінші 
рет қай талап к�руге бармайсыз. 

Баубек Н	ГЕРБЕК: – Шынында, қазір 
кино түсіру қолжетімді болып қалды ғой. 
Кейбір фильмдер коммерциялық жағынан 
сәтті шығып жатыр. Бұлай болуына ав-
торлардың танымалдығы әсер етеді. Нұр-
тас Адамбайдың, Нұрлан Қоянбаевтың 
фильмдері кең танымалдыққа ие болды. 
+йткені бұл уақытта к�рерменге комедия 
керек болған шығар. 90-жылдары комедия 
бағытындағы фильмдер �те аз болды. Ки-
но ны қоғамның айнасы деп қарасақ, қазір 
келін, отбасы мәселелерін кино тақырыбы 
етіп алып жатыр. Мұны елімізде отбасы 
құн дылықтары бірінші орында тұратыны-
мен байланысты деп ойлаймын. Бірақ 
комедия қиын жанр екенін ұмытпау керек. 
К�рерменді күлдіру жылатудан қиын. 
Кезінде Шәкен Айманов түсірген коме-
дия лар әлі күнге дейін ұмытылмады, ал 
бүгін түсіріліп жатқан комедиялар бір 
сәтте жылт еткен жұлдыздай ғана. +зіме 
ұнайтын кино деп нақты атай алмаймын. 
Комедияның да, триллердің де, драманың 
да мазмұны мен формасы сай жасал-
са, бұл – шеберліктің шыңы. Осындай 
сипатқа ие фильмдер ғана к�ңілден 
шығады. 

Ержан ЖҰМАБЕК: – Мен фильмнің 
бірден кең аудиторияға ие болып, касса 
жи науын тақырыптың �зектілігіне байла-
нысты деп айтар едім. Алайда продюсерлік 
жұмыстың маңыздылығы бірінші кезекте 
тұрады. +кінішке қарай, фильмнің жар-
намасы, маркетингі, насихатталуы жүйелі 
түрде ұтымды тұстарымен шығатын болса, 
әрине к�птің қызығушылығын тудырады 
да, кассаның жаңа к�рсеткішке жетуіне 
ықпал етеді. Айтайын дегенім, мұндай 
тәжірибелер бізге енді ғана келіп жатыр. 

режиссер емес екенін мойындау керек. 
Арасында басқа саладан келген �нер ма-
мандары да бар. Бірақ қазіргі жас режис-
серлер кино �нер інде �зінің қолтаңбасын 
қалыптастырып келе жатыр. Олардың қа-
тарында шетелде оқып келген Диас Бертіс, 
Дархан Т�ле генов сынды жас режиссер-
лердің есімі айтылады. 

Дана �мірбекова: –Киноның екі бағыты 
бар: ойын-сауық және �нер. Бүгінгі ұсы-
н ылып жатқан шоу-бизнес �кілдерінің 
фильм дері әлеуметтік желілердегі блогер-
лердің жазбаларымен тең. Кино мен әлеу-

мен интелектуалды тұрғыда қабылдауға 
дайын емес. Дәрежан +мірбаев пен Серік 
Апрымовтың аудиториясының бір қызы-
ғы, олар түсірген киноны Еуропа елдері 
сүйіп к�реді. Парижде соңғы үш жылдың 
ішінде Дәрежан +мірбаевтің екі ретро-
с пективасы �тті. Ол туралы кітап жария-
ланды, фильмдері әрқашан прокатқа 
шы ғады. Тіпті осыдан екі жыл бұрын 
Парижде шығатын Le Monde журналын-
да «Аватар» мен Дәрежан +мірбаевтің 
«Ақын» фильмі салыстырып жазылған 
мақала жарияланған. Сол кезде еуропалық 
к�рермен «Аватарға» бармай, «Ақын» 
фильміне к�бірек билет алған екен. Осын-
дай қолтаңбасы қалыптасқан режиссерлер 
біздің к�рерменге қызық болмай тұр. 

ТІЛШІ: – Аншлагпен $тетін фильмнің 
барлығын сәтті, сапалы шыққан деп тұ-
жырымдай беруімізге бола ма? Бірақ кейде 
прокатқа шыққан киноның сеанстары 
к$р ермен сұранысына қарай ұзартылып не 
қысқартылып жатады. Мәселен, «Міржа-
қып. Оян қазақ!» сұраныстың к$птігінен 
ұзартылса, «Соңғы үкім» сеанстары бірқатар 

меттік жазбаның деңгейі екі түрлі. Киноның 
�тімді болуы к�п жағдайда к�р ер   мен  нің 
талғамына да байланысты емес. Талғам 
келе-келе қалыптасады. Сондықтан біз 
бүгінгі к�рерменге ренжи алмаймыз. +йт-
кені нағыз �нер кім к�рінгенге түсін ікті 
бола бермейді, кез келген к�рермен инте-
л ектуалды тұрғыда оңай қабылдай бермейді. 
Сондықтан нағыз �нердің аудиториясы 
әрқашан аз болады. Шынайы туынды 
болса, к�ркемдік деңгейі �те сапалы болса, 
ондай фильмге к�рермен аз барады. 

Қолтаңбасы қалыптасқан режиссерлер, 
әрине бар. Олар әлемді мойындатқан. 
Атап айтқанда, Дәрежан +мірбаев, ;діл-
хан Ержанов, Серік Апрымов. Олар кино-

Қолтаңбасы қалыптасқан режиссерлер, 
әрине бар. Олар әлемді мойындатқан. 
Атап айтқанда, Дәрежан Өмірбаев, Әділ-
хан Ержанов, Серік Апрымов. Олар кино-
ға өнер ретінде қарайды, олардың қол-
таңбасы, өзіндік стилі мен түсіру мәнері 
қалыптасқан.

К�р кемдік деңгейі ерекше жұмыстар 
продюсерлік жұмыстың әл сіздігінен 
к�рерменге жету жолын таппай жатады. 
Қалай десек те, кассалық фильмнің бар-
лығын �нер фильмі деп айтуға болмайды. 
Фильм түсіріп жүргеннің барлығы кәсіби 

ға �нер ретінде қарайды, олардың қол-
таңбасы, �зіндік стилі мен түсіру мәнері 
қалыптасқан. Олар әрқашан авторлық 
туындыларды түсіреді. Аудиториясы да 
к�п бола бермейді. +йткені жаңа айтқа-
н ымдай, шынайы �нерді кез келген к�рер-

мүмкін. Қараша айында экранға шыққан 
«Нурикамал» к�птің талқысына түсті. 
Бұл фильм коммерциялық тұрғыда да 
ре жиссер Ернат Байұзақтың жасаған 
сәтті қадамы болды. «Міржақып. Оян 
қазақ!» алдымен сериал болып түсірілген, 
«Шекер» де веб-сериал форматында жа-
р  ық к�рген. Сериалдар қызығу шылықты 
тудырғанның арқасында жеке фильм 
болып экранға шықты. Дегенмен «Ше-
кер дің» табысы аса жоғары болмады. 
Биылғы жылдың қорытындысында, 
отандық фильм �те к�п түсірілді. Оның 
басым к�пшілігі – комедия. Бұған дейін 
қазақ киносының мазмұны тек тарихи 
киномен ғана шектеледі деген к�зқарас 
қалыптасқан болса, ал қазір комедияның 
шеңберінен шыға алмай қалды деген 
түсінік бар. Десек те, қазір комедияға 
фэнтэзи элементтері ақырындап қосы-
л ып жатыр, «ЗаманBack» пен «Асыққан 
сағат» соның дәлелі.

Дана �МІРБЕКОВА: – Аншлаг – 
кино сапа сының к�рсеткіші емес. Ол да 
жарнамаға тікелей байланысты. Екін-
шіден, тақыр ыпқа байланысты. Егер 
тақырып �зекті болса, егер дәл бүгінгі 
күні к�рерменді қыз ықтыратын, оны 
ойландыратын бол са, к�рермен соған 
әуес. Соңғы кезде ерекше касса жинаған 
фильмдердің ішінде ол әйел тақырыбы 
немесе зор лық-зомбылық тақырыбы. 
«Нурикамалға» келсек �те к�п пікірталас 
тудырған фильм. Бір жағынан фе ми-
нистер �те қарсылық танытты. Осындай 
�зекті та қырыптар к�рерменге қызық. 
Бірінші адам к�реді, екінші адам ол 
туралы мақтаса, енді бірі кемшін тұсын 
жазады. Келесі к�рермен �з к�зі мен 
к�ру ге бара ды. Соңғы шыққан фильм-
дерде касса жинағандардың бірде-бірі 
�нер туын дысы емес, бірде-бірі к�р кем-
дік тәсілі тұрғыдан сапалы емес, деңгейі 
орташа туындылар. Ол жерден режис-
сураны да байқамадым, актерлік ойын 
да әлсіз, техникалық тұрғыдан да ортаң-

кинотеатрдан алынып тасталды. Кино-
сыншылар бұларды қалай бағалайды?

Баубек Н	ГЕРБЕК: – Аншлагпен к�р-
сетілген барлық фильм табысты деуге 
болмайды, бір-екі аншлагпен �ткен сеанс-
тан кейін қызығушылық тоқтап қалуы да 

қол дең гейінде орындалған. Тек �зекті, 
даулы тақырып болғандықтан к�рермен 
қызы ғушылығын оятып отыр. 

Дайындаған 
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ
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Қоқыс үйінділерінің к�п ті гі-
мен қоса, ірі �неркәсіп орын да-
ры нан қоршаған ортаға және 
ауа ға шығарылатын зиянды қал-
дық тардың к�лемі де аса орасан.  
Де генмен облыстық Экология 
де  партаментінің мәліметінше, 
был  тырмен салыстырғанда қор-
ша ған ортаға эмиссия к�лемі 
бір шама т�мендеген. Атап айт-
қан да, атмосфераны ластайтын 
зат тар к�лемі 222 тоннаға т� мен-
десе, қоқыс үйінділерінің к�лемі 
2,4 миллион тоннаға азайған. 
Ақ мола облыстық экология де-
пар таментінің басшысы Мағзұм 
Ку кумбаевтың айтуынша, �ңір-
дің мемлекеттік экологиялық 
ба    қылау б�лімімен жүргізілген 
тек серістердің нәтижесінде жал-
пы сомасы 65 миллион теңгеден 
ас там 113 әкімшілік құқықбұзу-
шы  лық хаттамалары толтыры лып, 
оның 62,4 миллион теңгесі, яғ ни 
95 пайызы �ндіріліп алын ған.

Жеке тұлғалардың �ті ніш-
тер легінің к�птігіне 

бай ланысты елорданың тап ірге-
сін дегі Қосшы қаласындағы 
«Қос шы Су» коммуналдық шар-
уа шылығына жоспардан тыс 
жүр гізілген тексеріс лас судың 
үне мі жерге т�гіліп жататынын 
анық    таған. Шағымдар негізінде 
ар найы барып тексеріс жүргізген 
эко логтар сорғының істен шы-
ғуы на байланысты лас шайынды 
су дың т�гіліп жайылып кеткен 
шайын ды судың сол жердің ре-
лье фінің экологиялық жағдайына 
аса зор кері ықпалын тигізіп жат-
қа нын анықтады. Тексеріс қо ры-
тын дысы бойынша, «Қосшы Су» 
ком муналдық шаруашылығы 
әкім шілік құқықбұзушылық ко-
дек сінің 324-бабының 1-тармағы 
бойын ша әкімшілік жауап кер ші-
лік ке тартылып, сонымен қатар 
ре медиация бағдарламасын жа-
сау бойынша нұсқау берілді. 

– Қазіргі уақытта тексерістің 
нә тижелері бойынша аталған кә-
сіп орын ластануды жоюға ба ғыт-
тал ған бес шараны қосатын ре-
ме диация бойынша жұмыстарды 
жүр гізу кестесін жасады. Яғни, 
бү лінген топырақтың �сімдік 
�се тін қабатын алу, ластанған 
то   пырақты жою, топыраққа хи-
мия лық талдау �ткізу сонымен 
қа тар тиісті түрде т�сеу жолымен 
ор тақ ландшафт желісін қалыпқа 
кел тіру жұмыстарын жүргізу бо-
лып отыр. Аталған бағдарлама 
бойын ша қазір ремедиация жұ-
мыстары жүргізіліп жатыр, – 
дей ді Ақмола облысы Экология 
де партаментінің басшысы Мағ-
зұм Кукумбаев. 

=ңірде кен �ндіретін кәсі п- 
о рын дарда да экологиялық жағ-
дай ға нұқсан келтіріп, қоршаған 
ор таны ластап жатқан жайлар 
бір  шама жоғары болып шықты. 
Мә  селен, «Қазақалтын Тech-
nology» ЖШС-ға жүргізілген 

тұн шыққан Ақсу кентіндегі тұр-
ғын дардың ауыр жағдайы еді. 
Қа зіргі уақытта ауылдың 114 
үйінің  тұрғындары к�шірілді. 
Крас нояр селосында жалпы қуа-
ты 534 мВт жетті, Ерейментау 
ау да нында екі және Аршалы ау-
да нын да екі жел электр стансасы 
ке шендері са лын ды. Бест�бе 
кен тінде ауаның лас тануына 
бай ла нысты бақылау бекеті ор-
на тыл ды, – деп толық тырды 
Мағ  зұм Кукумбаев. 

Дегенмен аймақта эко ло гия-
лық жағдай мен қоршаған ортаға 
кері әсері т�мен жобалар да ке-
зең-кезеңімен жүзеге асырылып 
ке леді. Атап айтқанда, Аршалы, 
Це линоград аудандары мен К�к-
ше тау қаласында газдандыру 
жо балары жүзеге асырылуда. 2020 
жылдан бастап 2022 жылға дейін 
ел  ді мекендерді газдандыру 
бойын   ша 13 жоба аяқталып, жал-
пы сомасы 10,3 миллиард теңгеге 
647 шақырым газ құбыры желі- 
ле рі орнатылған. Нәтижесінде, 
Ар шалы ауданындағы 17 мыңнан 
ас там тұрғыны бар 16 елді мекен 
та биғи газбен қамтамасыз етіл-
ген. Ал былтыр алты ел     ді мекенді 
газдандыру жобасын жү зеге 
асыруға 7,3 миллиард тең ге 
б�лініп, Целиноград ауда нын да-
ғы жалпы саны 23 мыңнан ас там 
халқы бар үш елді мекенде газ 
та рату желілерін аяқтау жос пар-
ланған еді. «Qazaq Gaz» ұлттық 
ком паниясы» акционерлік қо ға-
мы ның есебінен биыл Це ли-
ноград ауданындағы «Нұрлы» 
газ  дандыру инвестициялау бағ-
дар ламасы жүзеге асып келеді. 
Оған сәйкес елордаға таяқтастам 
ға на қашықта орналасқан 80 
мың нан астам халқы бар Қосшы, 

Тай т�бе, Қаражар, Қара�ткел, 
Қы зылсуат ауылдарын газдан-
дыру бойынша жалпы құны 20,7 
миллиард теңгеден астам газдан-
дыру жобасының жобалық-сме-
талық құжаттамасы әзірленіп 
қойы лыпты. Аталған жобалар 
бойын ша аймақтан биылғы жыл-
дың республикалық бюджетін 
нақ тылауға экология министр лі-
гіне бюджеттік �тінім беріліп, 
оның т�ртеуі мақұлданған. С�й-
тіп, жоғарыдағы елді мекендерден 
Тайт�беден басқа елді мекендер, 
сон дай-ақ Аршалы кенті, Ал-
тынсарин ауылында жалпы со ма-

сы 7 миллиард 139 миллион тең-
ге ден астам бюджеттік �тінім 
ма құл данған.  

Аймақтағы аса күрделі әрі 
эко логиялық кері ықпалын тигі-
зіп отырған жағдай қоқыстың 
по лигондарының заңсыздығы 
мен к�птігі екенін жазғанбыз. 
Жа қында экологиялық кодекстің 
та лаптарына сәйкес бірнеше ау-
дан әкімдіктері стихиялық қоқыс 
үйінділерін жою шараларына 
қызу кіріскен. «Қазақстан Ғарыш 
Са пары» ұлттық компаниясы» 
ак ционерлік қоғамының ұсынған 
мә ліметтеріне сенсек, аймақта 
кү ні бүгінге дейін 191 рұқсат етіл-
ме ген қоқыс орындары анық тал-
ған. Оның ішінде 24-і, яғни тек 
12 пайызы ғана жойылған. 

Облыс орталығы К�кшетау 
қа ласында да қоқыс мә-

се лесі к�птен бері қордаланып 
тұр. =ңірде қоқысты қайта �ңдеу 
қа жеттігін Президенттен бастап 
құ зырлы министрліктер бірнеше 
мәр те к�тергенімен, күні бүгінге 
дейін шыбық басы сынбаған. 
Эко логия департаментінің мә лі-
ме тінше, қала жанынан қатты 
тұр мыстық қалдықтар полигоны 
құрылысын салу жобасы қолға 
алына бастаған. Аталған жоба 
бойынша қоқысты қайта �ңдеу 
жұмыстары да жүзеге асырылмақ. 

– Қазіргі уақытта К�кшетау 
қа ласы мен Зеренді және Бурабай 
ау д андарында қоқыс сұрып тай-
тын және қайта �ңдейтін кешен-
дер дің құрылысы жобасын жүзеге 
асыру жобалары басталды. Құры-
лыс жұмыстары келер жылдың 
ал ғашқы тоқсанынан бастап жыл 
соңына дейін аяқтау жос пар лан-
ған. Жоба жүзеге асырылса қатты 
тұрмыстық қуаты 150 мың тонна 
қалдықтар мен 50 мың тонна 
органикалық қоқыстар 100 пайыз 
қайта �ңдеуден �ткізілмек. Ал-
дын ала 7,2 миллиард теңге қа-
рас тырылмақ, – дейді облыстық 
Экология департаментінің бас-
шы сы Мағзұм Кукумбаев. 

Ақмола облысының экологиялық ахуалы соңғы жылдары көпшілікті 
алаңдатып тұр. Әсіресе, өңірдегі қоқыс полигондарының жағдайы 
Мемлекет басшысының да талай мәрте сын садағына ілінген еді. 
Қоршаған ортаға шығарылатын қалдықтар мен иесіз қоқыс үйінділерінің 
шамадан тыс көптігі әрі оны кәдеге жаратудың мүлде қолға алынбағаны 
да жоғары мінбелерде жиі көтеріледі. Заңсыз әрі иесіз қоқыс полигонда-
ры жергілікті әкімдіктермен жойылып жатқанымен түйінді мәселелер әлі 
де болса жетерлік.

Абзал 
АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ҚОРДАЛАНЫП

P.S. 
Қалай дегенмен де, қоршаған ортаның қоқыс пен 

зиянды заттардан арылмауы әлі де болса құзырлы 
органдардан дереу шешімдер қабылдау қажеттігін 

к�рсетеді. Бұл орайда күрмеуі қиын мәселелерде 
экологияға орасан зиянын тигізіп отырған �ндірістік 

нысандар тек айыппұл т�леп құтылып жатқаны 
алаңдатады. Мемлекет қазынасына қомақты қаражат 

болғанымен одан аймақтың онсыз да күрделі 
экологиясы жақсармайтыны с�зсіз. Сондықтан заң 

аясында жауапкершілікті қатаңдататын шаралар 
қабылдау қажет сияқты.

жос пардан тыс тексеріс бары-
сын да кәсіпорын мүлде эко ло-
гия лық рұқсатнамасыз қызметін 
жү зеге асырып жатқаны анық-
тал ды. Тексеріс нәтижесінде кә-
сі порын әкімшілік құқық бұ зу-
шы лық кодексінің 328-бабына 
сәй кес әкімшілік жауапкершілік-
ке тартылып, 44 миллион теңге-
ден астам айыппұл салынған. 

Экологтар �ңірдегі қорша-
ған орта нысандарына 

жүр гізілген тұрақты түрде жүр гі-
зіл ген мониторинг барысында 
ел ді мекендердегі ауаның, кә сіп-
орындардағы санитарлық-қор ға-
ныс шекаралары, авток�ліктер 
мен су жағалауындағы нысан дар-
да да экологияның нашарлауына 
ықпал еткенін растады. 

Жыл басынан бері де пар та-
мент тің зертханалық-талдау б�лі-
мі  155 мәрте сынама алған. Атап 
айтқанда, ауадан – 121, су дан – 
26, топырақтан – 2 және ра диация 
бойынша 6 мәрте сынақ жүргізілді. 
Тексеріс нә ти жесінде қоршаған 
ор таға бе кі тіл ген эмис сия нор ма-
тивтерінің арт    қаны үшін заң бұз-
ғандар тиісті түр де жауап кер ші-
лік ке тартылды, – дей ді облыстың 
бас экологы.

Экологтар �ңірде к�птеген 
қор  даланған экологиялық мә се-
ле нің негізінен арнайы бекітілген 
Жол картасына сәйкес шешімін 
тауып жатқанын алға тартады. 
Қа зіргі уақытқа дейін аталған 
Жол картасымен олардың тоғызы 
орындалған.

– Жылдар бойы шешімін тап-
пай қордаланған мәселелердің 
бі рі Степногор қаласының ірге-
сін дегі «Қазақалтын» ЖШС-ның 
�н діріс нысандарының таяу ор-
на ласып, к�к түтін мен шаңға 

Жылдар бойы шешімін 
тап пай қордаланған 
мәселелердің 
бі рі Степногор 
қаласының ірге сін-
дегі «Қазақалтын» 
ЖШС-ның өн діріс 
нысандарының таяу 
ор на ласып, көк түтін 
мен шаңға тұн шыққан 
Ақсу кентіндегі 
тұр ғын дардың ауыр 
жағдайы еді. Қа зіргі 
уақытта ауылдың 114 
үйі нің тұрғындары 
көшірілді.

ЌОЌЫС
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ТҮЙТКІЛ

ҚАРАҚҰМ

Ел аузында «Қарақұм де-
ген ше, қарағым десей-

ші» деген с�з тіркесі осы киелі 
ме кенге қарата айтылуы бекер 
бол маса керек. �йткені қыс 
қыс тау, жаз жайлауын жағалаған 
ауыл халқының ризық-несібесі 
әсте бір кеміген емес. Бағзыдан 
мал жайын білетін ағайын әлі 
күн ге дейін атакәсібінен қол үз-
бе ген. Дастарқанынан құрт-
ірім шігі, айран-шұбаты үзіл мей-
ді. Жерінің құнарлығы малшы 
қауы мына бақ болып тұр. 

Дейтұрғанмен, соңғы жыл-
да ры берекелі мекеннің күйі 
қа  шып тұрғанға ұқсайды. Тұр-
ғы лықты халқы ауылдың тір ші-
лі гі тұралап, ажары қаша бас та-
ғанына ашынып жүр. Соның 

ақы сы аспандап кетті. Соның 
сал дарынан бүгінде ауылымызда 
1 тонна к�мірдің бағасы 35-37 
мың аралығында бағаланып тұр. 
Мә селен, бір үй ең кемі 5 тонна 
к� мір жақты делік, сонда бергісі 
175 мың, арғысы 300 мыңға 
дейін ақша жұмсайды. Оған та-
мы з ық отынды қосыңыз. Соны-
мен қатар қымбатшылық қыс па-
ғы халықтың аудан орта лы ғына 
үдере к�шуіне де әкеп соқтырып 
жатыр. Ауылымыздың іргесі с�-
гіліп барады. Сондықтан да құ-
зырлы орындар тарапынан ауы-
лы мызды газдандыру мәселесін 
бір сәтке қаперге алса дейміз. Ел 
қа тарлы біздің елді мекен де к�-
гілдір отынға қосылса деген ті-
ле гіміз бар», – дейді ауыл тұрғы-
ны Абай /бішев. 

Халықтың пікіріне сәй-
кес, негізінен Арал ауда-

нын да 20-ның үстінде ауылдық 
округ бар екен. Ал осы елді ме-
кен дердің газға қосылғаны сау-
сақ пен санарлық. Соның сал да-
ры нан, аталмыш ауылдардың 
ба сым к�пшілігі к�гілдір отын-
ның игілігін к�ре алмай жүр.

Сонымен қатар 2013 жылы 
«Же з қазған – Бейнеу» теміржол 
же лілері негізінде аталмыш 
ауыл ға теміржол қатынасы жол-
ға қойылды. Бұған дейін �зге 
ай мақтармен жол қатынасы 
қиын дық туғызып келген елді 
ме кен халқы үшін бұл күтпеген 
то сынсый болды. Нәтижесінде, 
қо сымша жұмыс к�здері ашы-
лып, 50-60 адам нәпақасын 
тауып келеді. Алайда ауыл хал-
қы ның «әттеген-ай» дейтін тұс-
та ры әлі де жетерлік. 

«Ауылымыздан �зге �ңір лер-
ге еш қиындықсыз қатынауға 
мүм кіндік жасалғанына қуа-
ныш тымыз. Күнара ауыл үстінен 
«Қызылорда – Павлодар» бағы-
тын да пойыз қатынап тұр. Осы 
орайда айта кеткен абзал, ха-
лық тың пойызға мініп-түсуі 

үл кен қиындық туғызып келеді. 
Се бебі станса алдына перрон 
са лынбаған, не болмаса қиыр-
шық тас т�селмеген. /сіресе, 
бұл түн мезгілінде, қысқы тайғақ 
кез дерде адам �міріне үлкен 
қауіп туғызуда. Сонымен қатар 
ауы лдан 1 шақырым жерде те-
мір жол �ткелі бар. Бұрын сол 
�т келде 4-5 адам кезекшілікте 
тұ ра тын. Ең бастысы теміржол 
�ткелінен �тетін к�ліктер мен 
�ріс тен қайтатын малдардың 
қауіп сіздігіне алаңдамайтын 
едік. Кімнің нұсқауы екенін 
қай дам, бертін кезекшілікті 
қыс қартып тастады. Қазір жұ-
мыс сыздық есебінен бірнеше 
адам �ткелге кезекшілікке 
қойы лады. Оның �зі қауіп сіз дік-
ті қамтамасыз етіп тұр деп айта 
алмаймыз. Соның салдарынан, 
ауыл малдарын пойыз басу фак-
тілері жиілеп кетті. Тіпті, малды 
бақылаусыз жіберуге қорқып 
отыр мыз. Құзырлы орындарға 
бұл жайында сан мәрте айт қа-
нымызбен, бізді қырық сыл тау-
мен шығарып салады. Соған орай 
аталмыш олқылықты қа лып қа 
келтіруді сұраймыз», – деп ойын 
толықтырды ауыл тұрғы ны. 

Тұрғылықты халықтың тағы 
бір базынасы – мәдениет сала-
сы на қатысты �рбіді. К�пшілікті 
ауыл дық клубтың келешегі ой-
лан  тады. Халықтың пікіріне 
сүйен сек, ауыл бір клубқа мұқ-
таж. Іргесі 1985-жылдары қалан-
ған бұрынғы ауылдық клуб ғи-
мараты бүгінде құлау қаупінде 
тұр. Ол жерде мерекелік, мәде-
ни-к�пшілік іс-шараларды �т-
кізу адам �міріне қауіпті. Сәт 
сайын жамап-жасқап, баға на-
лар мен тіреп, �лместің күйін 
ке шіп келеді екен. Осы жайында 
тиіс ті орындарға қаншама рет 
айт қанымен, әзірге жаңа ғи ма-
рат салуға асықпай отырғанын 
ай тып, ашынады.  

Бір с�збен айтқанда, құм 
қой   науында т�рт түлігін 

тү летіп, мамыражай тұрмыс ке-
шіп жатқан ауылдағы ағайын-
ның бүгінгі жағдайы мәз емес. 
/й теуір жоқтан бар жасап, әу пі-
рім деп күн кешіп келеді. Ауыл 
тұр мысын ой таразысына сала 
оты рып, осыны аңғардық.

Ауыл халқы аудан әкімі ауы-
лы мызға арнайы келіп, тыныс-
тір шілігін к�збен к�ріп, кемші-
лік терді жоюға күш салса деген 
та лабын қойып отыр. �з кезе-
гін де жергілікті әкімдік жазыл-
ған жайға орай үн қосар деген 
үміт басым. 

Сыр бойының 
солтүстік 
ауданы санала-
тын Арал өңірінде 
«Қарақұм» деп 
аталатын елді 
мекен бар. Тарихтың 
қатпарлы құпиясын 
қойнауына бүккен 
киелі мекенде 
жаугершілік 
заманда ел 
ертеңін еселеген 
«Қарақұм 
құрылтайының» 
ізі жатыр.   

Ербақыт 
ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы 

ҚАРАУСЫЗ ҚАЛҒАН

ішінде �ркениет к�шінен кеш 
қа лып, әлі де к�мір жағу тауқы-
ме тінен арыла алмай отырған-
да рына наразы.

К�гілдір отынды күтумен күн-
дерін �ткізіп жүрген дүйім жұрт-
тың к�ксегені бүгін-ертең орын-
далатын түрі жоқ. Талай мәр те 
құзырлы орындарға қолқа сал-
ғанымен нәтижесі болар емес. 
Ел ді мекен халқы бізге осы лай 
деп мұңын шақты. 

Негізінен, бүгінде Қара-
құм ауыл дық округінің 

ор талығы саналатын Абай ауы-
лын да 3 мыңға жуық жан тұрмыс 
ке шіп жатыр. Бұрынғы Қарақұм 
қой совхозының орталығы бол-
ған бұл елді мекеннің байырғы 
ата кәсібі мал шаруашылығымен 

ты ғыз байланысты. Аталмыш 
ауыл Арал қаласынан 100 ша қы-
рым, ал облыс орталығынан 500 
ша қырым қашықтықта қоныс-
танған. 

«Т�рт түлігін түлетіп отырған 
тұр ғылықты халық ел қатарлы 
күн кешіп жатыр. Материалдық 
жағ дайымыз жақсы, оған шү кір-
шілік етеміз. Тек жергілікті жұрт-
   шы лықты алқымнан алып тұр-
ған негізгі мәселе к�гілдір 
отын  ға қатысты болып тұр. Іл-
ге ріде тұрғылықты халық ауыл 
ше тіндегі сексеуілді шауып, жан 
бағу шы еді. Қазір оны да кесуге 
заң мен шектеу қойылды. Ал к�-
мірдің бағасы күн санап қым-
бат тап барады. Жергілікті жет-
кізу ші, тасымалдаушылардың 

SUPERPAVE: ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫНДАҒЫ СЕРПІЛІС
Еліміз Superpave (Superior 

Performing Asphalt Pavements) 
ин но вациялық технологиясын 
енгізу ар қылы болашаққа се-
нім ді қадам жа сауда. 

Асфальтбетон жабындарын 
жо балаудың бұл заманауи тәсілі 
жол дардың беріктігі мен сенім ді-
лі гін қамтамасыз ете отырып, 
ел дің климаттық жағдайларын 
жә не к�лік жүктемелерінің қар-

қын дылығын ескеруге мүмкіндік 
береді. Superpave қатты ыстықтан 
қат ты аязға дейін экстремал тем-
пе ра тураға т�теп бере алатын 
жа    бындарды жасауға арналған. 
/діс теме аймақтың климаттық 
ерек шеліктеріне негізделген ас-
фа льтбетон қоспасының ком по-
ненттерін мұқият таңдауды және 
то зуға т�зімділікті бағалау үшін 
за манауи модельдеу техноло гия-
ла рын қолдануды қамтиды. PG 
(Performance Grade) – Қазақстан 

үшін битум модификациясының 
фокусы бар Superpave техно ло-
гия сында қолданылатын асфа-
льт бетонды тұтқыр заттарды 
жік    теу жүйесі PG-Grade битум 
құ рамын жазғы даланың аптап 
ыс тығынан қыстың қатты аязына 
дейінгі температураның шектен 
тыс �згеруіне бейімдеуге мүмкін-
дік береді. 

Былтырдан бастап Л.Гумилев 
атындағы ЕҰУ қызметкерлерінің 
жұ мыс тобы құрылыс, жол-құ ры-

лыс секторының аккредиттелген 
қыз меттерінің толық циклін к�р-
сету ж�ніндегі құрылыс-тех ни ка-
лық инжинирингтік орталығын 
құру жобасын іске асыруда, оның 
шең берінде Superpave техно ло-
гия сын қазақстандық жағдайлар-
ға бейімдеу бойынша белсенді 
жұ мыс істеп жатыр. 

Жыл соңында ЕҰУ ғалым дары 
отандық полимерлерді пай да лана 
отырып, жергілікті шикі зат не гі-
зінде жаңа Полимермен мо ди фи-
кацияланған битум (ПМБ) жасап 
шы ғарды. Ерекше тұ сы – бұл 
100% отандық �нім. 

Ғылыми зерттеулер сұйық 
мұ най қалдықтарынан және қай-
талама полипропиленнен ПМБ 
алу әдістеріне патенттер беруге 
әкел ді. Енді тәжірибелік-�нер кә-
сіп тік сынақтарды іске қосу және 
ПМБ-ны одан әрі енгізу үшін 
әзір лемелерді �неркәсіптік �нді-
рі с ке енгізуге бағдарланған «По-
ли мертек» Start-up компаниясы 
құ рылды. 2025 жылы Астанадағы 
тә жірибелік учаскелерде Super-
pave технологиясы бойынша жа-
сал ған жол жабындарын тестілеу 
бас талады. 

�.ҚАЛИ
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Биылғы жылы �ңірімізде бол-
ған экологиялық апат – су тасқы-
ны кезіндегі еріктілердің елеулі 
еңбегін атап �тпесек болмас. За-
мандастарының алдында топ 
бастап, бірқатар жастардың басын 
біріктірген азаматтар бүгін пар-
тия ның жастар қанатының мара-
паттарын алды. 

«Жастар Рухы» жастар қана-
тының облыстық филиалының 
бел сендісі, М.%темісов атындағы 
БҚУ студенттік ректоры Қуатов 
Дар хан «Жылы жүрек» аталы мын-
да үздік атанды. «Жылы жүрек» 
аталымының ерекшелігі – бұл 
аталым бойынша елімізде эко-
логиялық апаттардың салдарын 
жоюға қатысқан, халықтың әлеу-
меттік осал топтарын қолдаған, 
игі істерді іске асыру және қоғам-
дық маңызы бар бастамаларға 

қатысқан жастардың �тінімдері 
қабылданды. Дарханның бұл же-
ңісі – ел басындағы қиындықтарда 
ұйымдаса білген, әртүрлі жағ дай-
дағы к�мекке мұқтаж жандардың 
жанайқайын ести білген бірқатар 
еріктілердің ортақ жеңісі деп 
білеміз.

Сонымен қатар «Жастар Ру-
хы» жастар қанатының «Белсенді 
рухтас» аталымында Сағидолла 
Сабыржан үздіктер қатарынан 
бой к�терді. %ңірдегі рухтастар 
«Ардагерлерді ардақтайық!», 
«Кедергісіз келешек» және тағы 
басқа партиялық жобасы аясында 
�ңірде еріктілік қызметті белсенді 
түрде насихаттап келеді. Қазір 
жастар «С�йле» қазақ тілінде 
білім беруге бағытталған тілдесу 
клубын ашып, жастар арасында 
жаңа бағыттарды дамытуда. 

Аталмыш мәселе бойынша 
баяндаған облыстық Жер ре  -
сурстарын басқару депар та мен-
тінің басшысы Кушеков Марат 
Жұ батқанұлының мәліметіне 
сәйкес, Қызылорда облысында 
биыл 70 мың гектар жер телімін 
қайтару к�зделген. Соның негі-
зінде жыл қорытындысымен 
77 519 гектар ды құрайтын 121 
ауыл шаруашы лығы жерлері 
мем ле кетке қайтарылып, жыл-
дық жоспар 110,7 % орындалды. 

Аталмыш мәселелерді қар-
қынды жүзеге асыру мақсатын-
да облыс әкімінің 20.02.2023 
жылғы № 33-% �кімімен «Мақ-
саты бойынша пайдаланыл май-

тын немесе Қазақстан Республи-
касының заңнамасын бұза 
оты рып пайдаланылатын жер-
лерді алып қою ж�ніндегі» об-
лыстық жұмыс топ құрылып, 
т�рт рет жұмыс топ отырысы 
�ткізілген. 

2022-2024-жылдары қай-
тарылған 460,1 мың гектар жер-
лердің 52,8 мың гектар ша руа-
шылық жүргізу мақсатында 
кон курс арқылы қайта айна-
лымға енгізілді.

Бұдан б�лек, 2022-2024-жыл-
дары жергілікті атқарушы ор-
гандарымен �ткізілген конкурс 
арқылы мемлекеттік босалқы 
жерлерден, жалпы к�лемі 211,2 

мың гектар жерлер ауыл шаруа-
шылығы айналымына қосылды.

Мақсаты бойынша пайда-
ланылмайтын немесе Қазақстан 
Республикасының заңнамасын 
бұза отырып пайдаланылатын 
жерлерді мемлекет меншігіне 
қайтару жұмыстары алдағы уа-
қытта да партияның Жол карта-
сы аясында жалғасын табатын 
болады. Мәселен, келер жылы 
Республика бойынша ауыл ша-
руашылығы мақсатындағы пай-
даланылмайтын немесе заң на-
маны бұза отырып пайда ла на-
 тын 2 миллион гектар жер учас-
келерді мемлекетке қайтару жос-
парланған.

«Құрметті оқырмандар» қата-
рында Сенат депутаты Нұрт�ре 
Жүсіп, жазушы Кенжебек Жамау-
байұлы, Ұлттық ғылым академия-
сының академигі Кәрімбек Құр-
маналиев, зейнеткер Жұмагелді 
%телбаев, түркітанушы Бақтияр 
Бутеев, мәдениеттанушы Абылай-
хан Қалназаров, кітапханадағы 
«Eке мен бала» клубының жүр-
гізушісі Ернат Рахметолла, құқық 
қорғау органдары академиясының 
докторанты Аян Бекежанов, 
«Жас тар» ғылыми-зерттеу орта-
лы ғының ғылыми қызметкері 
Фа рида Мусатаева, саяси ғы лым-
дар докторы Біржан Бакумбаев, 

сонымен қатар 4-сынып оқушы-
сы Дінмұхаммед Сатыбалдин мен 
7-сынып оқушысы Аяулым Eділ 
бар.  

«Ғимаратқа кірген бойдан жы-
лы қарсы алып, ж�н к�рсетіп 
жү ретін кітапханашыларға ал-
ғысым шексіз. Осы кітапханадағы 
құнды кітаптар арқылы бірнеше 
кітап жазып шықтым. Кітапхана 
менің тұрақты екінші үйім бол-
ды», – деп алғысын білдірді 
Кенжебек Жамаубайұлы. 

Кітапхана басшысы Ғазиза 
Құдайбергенқызы «Құрметті оқыр-
мандарға» жылы лебізін біл діріп, 
мерекелік сыйлықтар та быстады.  

«ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН» КУӘЛІГІ ТАБЫСТАЛДЫ 
Ұлттық академиялық кітапхананың белсенді әрі 
тұрақты оқырмандарына «Құрметті оқырман» 
куәлігі табысталды. Бұл мәртебе иелеріне 
кітапхананың барлық құрылымдық бөлімінде 
тапсырыс беруге кезексіз қызмет көрсетіледі.

ІСКЕР ЖАСТАР 
МАРАПАТТАЛДЫ 
«AMANAT» партиясының «Жастар Рухы» жастар 
қанаты дәстүрлі жылды қорытындылау шара-
сын өткізіп, еліміздің түкпір-түкпірінен келген 
бірқатар жастарды жыл соңында марапаттады. 
Арасында оралдық Сағидолла Сабыржан мен 
Қуатов Дархан да бар. 

ЖЕР ТЕЛІМІ МЕМЛЕКЕТ 
МЕНШІГІНЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ
«AMANAT» партиясы Қызылорда облыстық филиалы жанындағы «Жер 
аманаты» аймақтық комиссиясының отырысы өтті. Күн тәртібінде 2024 
жылы жерлерді мемлекет меншігіне қайтару жоспарының орындалу 
барысы талқыланды. 

Дайындаған 	.САМАТҰЛЫ
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ЖАН ЖЫЛУЫ

2008 жылы облыстық мүге-
дек терді оңалту және бейімдеу 
ор талығы болып құрылған ме ке-
ме бастапқыда бірінші, екінші 
топ тағы мүмкіндігі шектеулі жан-
дар ды қабылдаса, 2023 жылы 
«Жам был облыстық әлеуметтік 
оңал ту орталығы» болып ашы ла-
ды. 

Жаңа ғимаратқа қоныс 
ау дарған орталық зама-

науи құрылғылармен жаб дық та-
лып, қызмет алушыларға қолай-
лы бола түскен. 

– Бұрын мұнда тек мүмкіндігі 
шек теулі азаматтар ем қабыл да-
ған. Алайда биыл орталықта зей-
нет керлердің де денсаулығын 
оңал туға ұсыныс жасап, басқарма 
та рапынан қолдау тапты. Нәти же-
сінде, бүгінде орталықта зей нет  ке 
шыққан тұрғындар ем алу да. 

Орталықта 80 пайызы еңбек 
те рапиясы болса,10 пайызы пси-
хо және 10 пайызы – медицина 
те ра пиясы. Одан б'лек, жан-
жақ ты терапиялар жұмыс істеуде. 

Мұнда екі невропотолог, екі 
те рапевт, бір ортопед дәрігер 
қыз  мет к'рсетеді. Келген емде-
лу  шілерге диагнозына қарай та-
ғылымдар парағына нұсқама бе-
рі ліп, медбике мамандарымызға 
дейін жан салып қызмет к'рсе-
туде. 

Осындай заманауи қондыр-
ғы лармен жабдықталған орталық 
ашып берген ел Үкіметіне, облыс 
пен қала басшыларына айтар ал-
ғы сым шексіз, – дейді Жамбыл 
об лысы әкімдігінің Жұмыспен 
қам туды үйлестіру және әлеу мет-
тік бағдарламалар басқар ма сы ның 
«Жамбыл облыстық әлеу мет тік 
оңалту орталығы» КММ ди     рек-
торы Қарлығаш Биба за рова.

Орталықта бір мезетте 150-ге 
жуық адам ем қабылдайтын бол-
са, мұндағы ем-дом шараларын 
ауызбен айтып жеткізу мүмкін 
емес. Ең әуелі постыдағы медбике 
Шы наркүл Абдиева науқастардың 
екі мезгіл қан қысымын тексеріп 
тұра тын болса, 3-қабаттағы емдеу 
б'л мелері қалтқысыз жұмыс іс-
теуде. Мәселен, парафинмен 
ем  деу б'лмесінде қызмет алу шы-
лардың тізе буындарына жылы 
па рафин қойылып жатса, «ЛФК» 
ем дік денешынықтыру б'лме сін-

Физио емдеу б'лмесінде Нұр-
гүл Рахым есімді білімді де, білгір 
ма ман қызмет к'рсетуде. Мұнда 
ты ныс алу жүйесінің ауруларына, 
ги некологияға, офтальмологияға, 
омырқа және буын ауруларына, 
ішек дерттеріне дауа дарытылуда. 
Нұр гүл маманның басты ерекше-
лі гі – барлық құрылғының тілін 
жетік біледі.

Сумен емдеу б'лмесінде 4 ка-
ме ралы ванна, гидромассаж, суас-
    ты ваннасы, циркулярлы душ 
сын ды қызмет түрлері к'рсе ті ле-
ді.

Социолог мамандардың да 
ең бегі қандай мақтауға да лайық. 
Мұн да Гүлмира Бекқұлова, @сия 
Мо шликулова, @сел Мүсірәтәлі 
сын  ды мамандар арыз-шағым-

дар ды қараумен қатар, келуші-
лер ге де сапалы қызмет к'рсетуде. 

Инемен емдеу б'лмесінде иг-
ло терапевт дәрігер Люк Надежда 
нау қастардың дене нүктелеріне 
ине қою арқылы емдейді. Ал тұр-
мыс тық бағдарлау б'лмесінде 
бас сейн, спорт зал, психолог ка-
би неті, табиғи материалдармен 
жұ мыс істеу шеберханасы, кәде-
сый, этно бұйымдар, мүсін, тігін, 
кес те, ағаш күйдіру шебер ха на-
лары қызмет алушыларды ең бек-
ке баулуда. 

Орталықтың этно шебер ха-
на сында таза қойдың жү-

нінен кеудеше, аяқ-киім, бас киім 
және с'мкелер тігілуде. Мұн да 
те ра пия нұсқаушысы Жан сая Жұ-
маналиқызы қызмет алушыларға 
білгенін үйретуде. 

Бұдан б'лек, психолог, шаш-
та раз, маникюр кабинеттері де 
ем деліп жатқан мүмкіндігі шек-
теу лі жандарға қолдан келгенше 
де меу болуда. 

Міне, осындай заманауи ор-
та лық науқастарға қамқорлық 
пен мейірімді сездіруде. Мұнда 
ар баға таңылған жандарды бай-
қап жүрегің сыздайды. Соларға 
де меу болып жүрген жандарды 

Мұнда сондай-ақ тұз шах-
тасы қыз мет к'рсетеді. 

Дәрігер @тір күл Нұрмұханбетова-
ның айтуын ша, тұзды шахта ты-
ныс жолдарын жақ сартып, жүйке 
жүйесін ты ныш тандырады екен.

15 жыл 'мірін орталыққа ар-
на ған @тіркүл маман мұнда ем-
делу ші мүмкіндігі шектеулі екі 
жан ның к'ңіл жарастырып, олар-
дың некесін ұжым болып қи ды-
рып, қуаныштарын еселе гендерін 
ай тады. Бұдан б'лек, емде лу ші-

Бүгінде ел  тұрғындарының денсаулығын оңалту 
бағытында аз жобалар жанданып жатқан 
жоқ. Әсіресе, қамкөңіл жандарға жасалып 
жатқан жақсылық орасан. Мүмкіндігі шектеулі 

азаматтардың денсаулығын оңалту бағытында облыс 
орталығында да баянды бастамалар жемісін беруде. 
Міне, сол жобалардың бірегейі – Жамбыл облыстық 
әлеуметтік оңалту орталығы. 

ЖАНДАРҒА  ЖАНДАРҒА  
ЖЫЛУ СЫЙЛАҒАНЖЫЛУ СЫЙЛАҒАН

де 6 құрылғы орнатылған. Иық, 
тізе, шынтақ, аяқ аппараттарымен 
қо са, механо, экзоскелет ап па-
рат тары инсульт алған аза мат тар-
ға жәрдемін беруде.

Электрмен емдеу б'лмесінде 
маг ниттік терапия қызмет к'рсе-
ту де. Мұндағы аппараттар бұл-
шық еттеріндегі регенеративті 
про цестерді арқа және буын ау-
ру ларына қарсы қарқындылығын 
т' мендетеді. 

ВТL – 6000 – SWT TOPLINE 
соқ қы толқыны аппараты болса, 
сүйек және дәнекер тіндерге ба-
ғыт талған соққы тербелістерін 
жі береді. 

Ультрадыбыстық және элек -
тротерапияға ар нал ған аппарат 
бұлшық ет жүйке тін  деріндегі 
арқа және буын ауру ла  рының 
ауырсынуын т'мен де теді. 

Омыртқаның дикомпрес-
сия сы – бұл тартқыш 

те ра пия. Арқа мен мойынның 
ауыр  сынуын жеңілдету үшін 
омырт қаға механикалық тарту 
қол данылады. 

BTL – 5000 Combi аралас те-
ра пия қондырғысының да тигізер 
пай дасы мол. Бұл аппарат лор, 
мұ рынның ауруы, тонзимит, отит, 
ал лергиялық ренит сынды ау ру-
ларға таптырмас ем.

Жарықпен емдеу кабинетінде 
«Биоптрон Дарсенваль» заманауи 
қон дырғысы қойылған. Теплон 
құрыл ғысы табанды қыздырса, 
бур малин матрас қан айналымын 
жақ сартады. Суықты алады. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы   

ҚАМКӨҢІЛҚАМКӨҢІЛ

к' ріп қуанасың. К'ңілі қаяу, к'з-
де рінде мұң мен жүздерінде шері 
бар осындай мүмкіндігі шектеулі 
жан дарға қолдан келген к'мегі 
мен емін аямай жатқан орталық 
ма мандарына дән ризашылық 
кеу деңде ұялайды. 

Мұнда сонымен қатар нұс қау-
шы Елмира Жұмақасқызының 'з 
қолынан шыққан арнайы қазақы 
дәстүрмен дайындалған б'лмесі 
бар. Онда қазақы үй тұскиіз ою-
мен к'мкерілген. Онда қобыз, 
дом быра, қамшы ілінген. Қазақы 
ша пан да бар. Қобызды осында 
ем алған Оразбай Кешубаев қа-
рия естелікке қалдырған екен. 

Орталықта 1 500 адамға ар-
нал ған асхана да бар. Онда емде-
лу шілер т'рт мезгіл тамақтанып, 
же міс-жидек, ағарғаннан да тыс 
қал мауда. 

лерге Айша бибі, Тектұрмас ке се-
нелеріне саяхат ұйымдастырылып 
тұратындығын да маман тілге 
тиек етті. 

Мұның бәрі, әрине білікті 
бас  шы Қарлығаш Жалғасқы зы-
ның ұжымды ұйыстыра білген 
ең бегі мен іскерлігі екені анық.

Айта кетейік, бұл орталық – 
рес публика к'лемінде мүмкіндігі 
шек теулі жандарға қызмет к'рсе-
те тін бірегей мекеме. Ашылға ны-
на ұзақ болмауына байланысты 
'з ге 'ңірлерден ағылып жатқан 
нау қастардың қарасы әзірге аз. 
Десе де, мұндай заманауи орта-
лық   ем алушыларға түрлі мүм-
кіндік ұсынады. Сондықтан 
Жам был же    ріндегі емдеу меке ме-
сінің алыс ай мақтардағы нау қас-
тардың да ал ғысын арқалайтын 
күні алда. 

Бұрын мұнда тек мүмкіндігі шек теулі 
азаматтар ем қабыл да ған. Алайда 
биыл орталықта зей нет керлердің де 
денсаулығын оңал туға ұсыныс жасап, 
басқарма та рапынан қолдау тапты. Нәти-
же сінде, бүгінде орталықта зей нет  ке 
шыққан тұрғындар ем алу да. 
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«Күле білу – 	мір, 
күлдіре білу – 	нер, 
күлкі болу – 	лім».

Сейіт Кенжеахметұлы

«Айқынның» 
сатиралық қосымшасы

№157

«Күлкінің жеңбейтін 
дұшпаны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әубәкіровов

нің жеңбейтін 
ны жоқ».

Бауыржан Момышұлы

«АРА» – ара болады,
шаққан жері жара болады».

Оспанхан Әуубәкіро

– Толымбек аға,  сатираға келу 
ойыңыз   да болмаған екен. Бірақ бұл жолға 
қадам басуыңызға не түрткі болды?

– Иә, шынымды айтсам, сықақшы 
боламын деген ой да болмаған. Бала 
кезімізде жиын болған жерлерде сықақ-
�леңдерді жаттап алып оқып жүретін 
едік. �сіресе, сатирик ағаларымыз Шона 
Смахановтың, Оспанхан �убәкіровтің, 

Оспанәлі Иманалиевтердің шығарма-
ларын жаттап �стім. Мектепте жүргенде 
Қожанасырды к�п оқитын едім. Қала 
берді, нағашы ағам Шыңғыс Қонысбаев-
тың да қаламынан туған туындыларға 
әуес болып �стім. Ол кісі журналист еді. 
Кейін ҚазҰУ-дың Журналистика 
факультетіне келгенімде маңайымда тек 
ақын-жазушылар болды. Бірінші курс 
оқып жүргенде сатира туралы жазсам 
деген ой келді. С�йтіп, тырнақалды 
сықақтарым Жамбыл аудандық «Екпін» 
газетінде шықты. Туындымды газет 
бетінен к�рген соң, құлшынысым артты 
десем болады. Міне, сатираға осылай 
келдім. Алғашқы қадамым осылай бас-
талды. Содан әңгіме, �лең жазу илеуіне 
ендік те кеттік қой. 

– Бірқатар автордың шығармаларымен 
сусындап 	скеніңізді айттыңыз. Ал сатира 
әлеміне кіргеннен кейін сіз үлгі тұтқан 
адамыңыз болды ма? Жалпы, сатирада 
қандай қиындықтар кездеседі екен?

– «Ара» сатиралық журналында 
қызмет істеп жүргенде Қалтай Мұхамед-
жановтың �з аузынан біраз әңгімесін 
естіген ем. Қалай дегенде де қарамағында 
жеті жылға жуық уақыт қызмет істеп, 
�зінің айтуынша, оның «Ақ мылтығы» 
болдым. Бірде газет-журналдар жаппай 
жабылып жатқан кез еді. Қағаз жоқ, 
қаржы жоқ. «Араға» да тықыр таянды. 
«�не жабылады, міне жабылады» деген 
қауесетпен оянып, уайыммен ұйықтай-
мыз. Бас редакторымыз – Қалтай 
Мұхамед жанов. Бір жағынан ол кісінің 
бедел-абыройын ойлаймыз да, «Араны» 
жаптырмайтын шығар деген үмітке 
жүгінеміз. Бір күні Қал-ағаң осы мәселеге 
байланысты «Не бүк қылам, не шік 
қылам» деп артынып-тартынып, Ор-
талық Комитетке кетті. Тақымды қысып 
редакцияда біз қалдық. Келді түс қайта. 
Менің кабинетім 12-қабатта, лифтінің 
тура қарама-қарсысында болатын. Есік 
ылғи ашық. Кімнің келіп, кімнің кетіп 
жатқаны к�рініп тұрады. Қал-ағаң келді. 
Жүзінде жеңістің белгісі бар. К�зінде 
қуақы күлкі ойнайды. С�зінде де 
жеңімпаздықтың желі еседі. Шұбап 
кабинетіне кірдік. «Ара» жабылмайтын 
бопты. Сонда Қал-ағаң не айтқан дейсіз 
ғой. «Қағаз жоқ дейсіңдер, бізге жай сары 
қағаз да жетеді. Анау дүкендердегі май 

Сатира – күлдіріп отырып жылататын, жылатып отырып 
күлдіретін сиқырлы өнер. Шындықты шымшып айтып, 

өміршең дүниелерді жазатын сатириктер қоғамға қашан 
да керек. Қоғамның жай-күйін ойнақы оймен жеткізіп, 
орайы келсе тілімен түйреп алатын сатириктердің бірі – 
халықаралық «Алаш» әдеби сыйлығының иегері Толымбек 
Әлімбекұлы. Биыл сатирик 70 жасқа толып отыр. «Сатира 
– өмірдің айнасы. Бірақ оның міндеті – күлдіру емес, ойлан-
дыру» деп айтқан сатира сардарымен сұхбаттасқан едік. 
Әңгіме барысында бүгінгі қазақ сатирасының ахуалынан 
сыр шертіп, кездесетін мәселелер туралы әңгіме қозғады. 

САТИРА –
ОППОЗИЦИЯЛЫҚ

(Кененше)
Келін кетті 
тілді алмай, 
кердең басып, 
Бауыр да жүр шіреніп, 
белден басып. 
Оны көріп басқалар 
барды басып, 
Кетіп жатыр шетінен 
елден қашып, 
Қайран бастық!
Қыздар тілді алмайды 
шолжаң басып, 
Күйеулер де кетті əне, 
талтаңдасып. 
Əйелі де соларға 
ілесіп ап,
Қалар ма екен, ойпырмай, 
жанжалдасып,
Қайран бастық!
Ынтымағы сөгіліп, 
шетінеген,
Осылардың басталды 
шеті неден?
Тыңдата алмай 
жүргенде жақындарды,
Депутаттар кетер ме 
бетіменен,
Қайран, бастық!

орайтын, ет орайтын сары қағаздар да 
жарайды бізге. Соны мен-ақ журналды 
шығара береміз. Бізге сол қағаздарды 
беріңіздер, бәрібір оны орайтын ет те, 
май да жоқ қой. Ал «Ара» жа был ғаны 
қазақ күлкісінің қара жамыл ғаны емес 
пе?» – депті. Осылайша, бір ауыз с�збен 
«Араны» аман алып қалған еді.

– Сіздің пікіріңізше, заманауи сатира 
қандай тақырыптарға зәру?

–  М е н і ң ш е ,  з а м а н ау и  с а т и р а 
ешқандай тақырыпқа зәру емес. Бізде 
сатириктер баршылық. Сондықтан 
бірнеше жыл бұрын жиі айтылып жүрген 
қандай да бір мәселе болса, соның бәрі 
мүмкіндігінше қамтылып жазылып 
жатыр деп ойлаймын. ;зіміз де жазарын 
жазып, берерін бердік. Тек кейінгі кездері 
жарық к�ріп жатқан сатиралық кітап-
тардың таралымы аз болғаннан кейін 
және баспа бетін к�ріп жатқан сол 
кітаптардың �зі �те сирек оқылатын-
дықтан к�пшілік біле бермейтін шығар. 
Қазір «Бізде сатирик жоқ» деген пікір 
халық арасында жиі айтылып жүр. Шын 
мәнінде олай емес қой. Сатира тақы-
рыбына келсек, ғасырларға б�лінетін 
сатира жоқ. Ол ХХ ғасырда қандай болса, 
ХХІ ғасырда да сондай болуы тиіс. 
Былайша айтқанда, тілі �ткір және 
оқиғасы нанымды, ішіндегі әңгімесінің 

де шындығы бар, �мірден алынған шын-
шыл болуы керек. 

Қазіргі қазақ сатирасының тақырыбы 
ауқымды және әр уақытта да талабы 
бірдей. Ал жай-күйін немен болжап 
айтамын. Азын-аулақ газет-журналда 
жарияланып жатқандарын ылғи оқи 
бермеймін, қолға түспейді. «Қазақ 
әдебиетінде жарияланған бірен-саранын 
оқып қаламын. Олар оншалықты сын да 
к�тере бермейді. Кейде сатира жазатын 
жастар да жоқ-ау деймін. Ерекше к�зге 
тү се тіндер де жоқ. �йтеуір, күлкі шақы-
ратын тіркестерді тізбектеп шығатын-
дарды сатирик деп айта да алмаймын. 
Оның барлығы театр қойы лым  дарына 
арнап жазады. Ол да мардым сыз. Қазір 
сатиралық беттер де жоқ. Жазатын сати-
риктер болмаған соң оған к�ңіл де б�-
лінбейді. �йтеуір, бірді-екілі кітаптар 
шығып жатады. Ол қолға да түс пейді. 
Сондықтан ол туралы пәлен дей алмай-
мын. Бұрын баспас�зде бәрі жақсы еді. 
Арнайы беттер ұйымдастырылып, сати-
ралық беттер шығып жататын. Қазір ол 
да к�рінбейді. Мүлдем жоғалды. «Қазақ 
әдебиеті» газетінің бетінде беріліп тұра-
тын «Қожанасыр қоржыны» да жоғалды. 
Газеттердің �здері сатиралық бет беруден 

Толымбек ӘЛІМБЕКҰЛЫ, 
сатирик: Қайран, Бастық! 
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еді. Бүгінгі театр әзілді �здері жазып, 
�здері орындап жүр. Сонда сатириктерге 
зәру емес пе?

– Қазір кім к	рінген театр ашатын 
заман болды. �здері жазып жүрген дүние 
сатира емес, уайым-қайғы. Қысқасы, 
мұндай театрлардың ғұмыры ұзақ 
болмайды. К	рерменін тапқан әзіл-
сықақ театрлары аз. К	рермен әр театрға 
үмітпен барады. «Тамашадан» кейін 
оңған театр ашылған жоқ. Бұл театрдың 
қойылымдары шынайы еді. �йткені бұл 
кезде к	ркемдік кеңес те жұмыс істеп 
тұрған. Кеңестің қабылдауынан кейін 
ғана сахнаға шығуға рұқсат алатын. 
Біздің жазғандарымызды к	ркемдік 
кеңес оқитын. Ол кезде кеңес мүше-
лерінің арасында Лұқпан Есенов, К	пен 
*мірбек, Лидия Қаденова болды. К	р-
кем дік кеңес тарағаннан кейін театр-
лардың к	бі жеке меншік болып кетті. Ал 
жекеменшік театрлар қалтаның қамына 
кірісіп, к	рермен алдындағы жауапкер-
шілігін де ұмытады. 

– Сатираның поэзия мен прозадан 
айыр машылығы күлкілі болуында дейтін-
дер к�п. Бізге сатира қай кезде керек? 

– Жоқ, бұл олай емес, сатира дегеніміз 
– күлкі, сонымен қатар сын. Сынау 
арқылы күлдіру – күлдіру арқылы сынау. 
Сатира – сынға қарап күлкі шығатын 
жерді дәл табу. «Сатира – біздің әде-
биеттегі оппозициялық жанр» екенін жиі 
айтамын. Сатираның керек не керек емес 

уақыты болмайды. Қоғамда бар нәрсені 
жазуға тиіс сатира бар ма, бар. Бір кездері 
«Қазақстан» ұлттық телеарнасында 
ашыл  ған «*зілкештер ауылы» деген са-
тира лық хабарға шақырту алып, соны 
жүргіздім. Бағдарлама жан-жақтан 
сатириктердің басын қосып, әзіл әңгіме 
айтып, к	рермен к	ңілін к	теруді мақсат 
еткен. Бұл жоба ұзаққа бармай жабылып 
қалып еді. Сатираны біреу кітапта оқуды 
ж	н к	рсе, бірі экранда, сахнада к	ргісі 
келеді. Бірақ сатиралық шығармаларын 
сахнаға, эфирге шығып орындайтын 
сатириктер аздау. Сондықтан бағдар-
ламаға келетін сатириктер қатары азайып 
кетті. Десек те, оның орнын «*зілің 
жарасса...» деген хабар басты. Осындай 
сатиралық шығармалар бұрында да 
болған, қазір де керек. Демек, сатира 
қоғамға әркез керек. Оның керек емес 
уақыты болмайды. 

– #ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ӘДЕБИЕТТЕГІ
ЖАНР

бойларын мүлде аулақ салған секілді. 
Тіпті к	рінбейді. Сондықтан ол туралы 
пікір айта алмайсың. Бет жоқ, сатира да 
жоқ. Бұл екеуі жоқ болған соң ол жайында 
пікір де жоқ.

– «#рленбей айтылған с�зде шындық 
к�п, қоспалы с�зде сұмдық к�п» дейді. #р 
әзілдің астарында шындық болатыны 
с�зсіз. Осы жерде �зіңіздің бір қысқаша 
шындықты астарлап жатқан сатиралық 
қоржыныңыздан үзінді айтып беріңізші.

– Ұлттық ана тіліміздің болашағына 
алаңдаймын. Біз қазақ тілінде с	йлемей-
міз дейміз. Осының барлығы айналып 
келгенде адамның кеудесінде ұлттық 
намыстың жойылып бара жатқанынан. 
Менің «*» деген әңгімем бар. Кәдімгі 
әліпбидегі «*». «А» жүрген жердің бәрін 
бүлдіріп жүреді. Орыстың тілі жүреді. «*» 
жүрген жерде, орыстың бір с	зі не тілі 
жоқ. Жалпы, «*»-ден небір әдемі с	здер 
басталады. Мәселен, қазір ғана айтқан 
«әдемі», «әдепті», «әсем», «әйбәт», «әше-
кей», «әрлі», «әке», «әже», «әкім», «әзіл», 
«әжуә», тіпті «әліппе», «әліпбидің» 	зі 
ше... міне, осылай шұбыртып тізе беруге 
болады. Осының барлығынан ұлттың 
нақышы, дәстүрдің бояуы, халықтың үні 
қазанда былқып қайнап жатқан қазы мен 
қартаның, күбіде күрпілдетіп пісіліп 
жатқан, бабына келген қымыздың, м	л-
дір бұлақтың басынан ескен жалбыздың, 
таудан аңқып соққан адыраспанның, 
даладан жел қуалап жеткен жусанның 
бұрқыраған исі кеп, бітеліп қалған 

– Қазір әзіл-сықақ театрларында жүр-
ген жастар сізді іздеп келіп әзіл-қоржы-
ныңыздан үзінді сұрайтын кез болды ма? 
3зіңіз жазған туындыларыңыздың сахнаға 
шыққанын қалар ма едіңіз? 

– Шынымды айтсам, олармен байла-
нысым да жоқ, сұраған да емес. Олар 
	здері жазады, 	здері ойнайды, 	здері 

Осылайша, к	ңілге қонымды жауап ала 
алмадым. К	ркемдік кеңес бұрыннан 
жұ мыс істеп келе жатқан еді. Тағы да жұ-
мысын белсенді бастауы үшін құрамын 
бекі тіп кіріскен жұмысым жүзеге аспай 
қалды. 

– Сатиралық шығармаларды бұрын 
әзіл-сықақ театрлары жиі пайдаланатын 

мұрынның 	зін қақ жармай ма, шіркін?! 
«*» дегенде – әже, әженің әлдиі жоқ 
жерде қазақтың тілі жоқ, «ә» деген – әке, 
әке қазақша с	йлемесе, отбасы қазақша 
с	йлемейді. «*» дегенің – әкім, әкім 
қазақша с	йлесе, бүкіл соның аузына 
қарап отырған ел қазақша с	йлейді. «*» 
деген с	з – әскер, егер әскер қазақша 
с	йлей бастаса, қару-жарақ қазақша 
с	йлей бастаса, онда тіпті керемет болып 
кететін еді. К	шеде кетіп бара жатып, 
шашы бояу-бояу, тырнағы сояу-сояу 
әжелердің немерелерімен шүлдірлеп 
орысша с	йлеп бара жатқаны қабырғама 
батады. Бізде кей жазушылар, «менің 
немерем қазақша с	йлейді» деп мақтана-
ды. Мақтаныш емес, ол – қасірет. Ол неге 
қазақша с	йлемеу керек? Оны мақтаныш 
етпеуіміз керек, ол – заңды түрде болуға 
тиіс нәрсе. Ғасырлар бойы ата-бабалары-
мыз осы иіспен тыныстады, осымен дем 
алды, осымен емделді. Қазір «аллергия» 
дейтін бір алапат шықты. Түшкіріп-
пысқырып, сол иісті к	тере алмайтын 
маңқа мұрындар пайда болды. Тұмсығын 
тұмшалап, даладан безе ж	неледі. Енді 
осындай бәле әкелген «аллергия» деген 
с	зге к	з жүгіртіп к	ріңізші, ол «*»-ден 
басталмайды, «А»-дан басталады. Демек, 
«А» жүрген жер аса қауіпті.

күледі. *рине, жазған дүниелерім сахнаға 
шыққаны жақсы. Баяғыда «Тамашада» 
Лұқпан Есенов іздеп жүріп алып 
шығаратын. Қазір ондай іздеушілер де, 
сұраушылар да жоқ. К	бі 	здерінің 
к	рген-білгенін ғана сахнаға шығарады, 
онысының аяғы жоқ, бітпейді. Сондық-
тан кей театрлар к	рерменін жалықтырып 
алады. Сатириктер шығармасының 
барлығы дерлік сахнаға ыңғайлы болады 
деп айта алмаймыз, кейбірі – кітаптан 
оқуға арналған туындылар. Оны театр 
әртістері 	здері іріктеп алады. Телеэкран-
нан әзіл-сықақ театрларының ішінен 
	зі ме керегін алып қалармын деп ұнаса 
да, ұнамаса да к	ремін. Жастардан да 
алатын кезім болады. Кейде олардың 
нүктесі қойылмаған ойын ары қарай то-
лықтыруды мақсат тұтамын. 

Қазіргі әзіл-сықақ театрларының 
шығарып жатқан дүниесі күлкілі емес. Не 
болса соны шығарып кеткендер к	п. Бұл 
туралы бірнеше жыл бұрын Мәдениет 
министрлігіне де хат жазғам. Бұрынғыдай 
к	ркемдік кеңес құру керек деп сол 
кеңесте болатын адамдардың да тізімін 
де жазып бердім. Тізімге Тұңғышбай 
Жаманқұловтың, К	пен *мірбектің, 
Алпыс бай Боранбаевтың, Лидия Қаде-
нова және сатира т	ңірегінде жүрген 
бірқатар сатириктердің есімін қостым. 
Жазған хатыма жауап келді. Сатираға 
қатысты ұйымның барлығы дерлік жеке 
меншік болып кеткендіктен, ешқандай 
іс-шаралар жүзеге асырмайтынын айтты. 

ӘЙЕЛ мен МАШИНА
Еркек үшін əйел мен машина
Ыстық жəне жақын,
Екеуі де өмір.
Бірақ əйел – қатын,
Ал, машина – темір.
Ұқсайтыны – еркек
Екеуін де аялайды,
Екеуін де бағалайды.
Машинасынан 
Ақшасын аямайды. 
Өйткені оны айдайды, 
Уақтылы күтіп,
Уақтылы майлайды.
Оның бір жақсы жері
Қайта-қайта ақша сұрап,
Алақанын жаймайды.
Ал, əйел алған бетінен 
таймайды,
жүйкеңе ойнайды.
Берген сайын тоймайды.
Машина күн демейді,
Түн демейді,
Ақша бермесең үндемейді,
Кей кезде сілейіп
Кідіріп, тұрып қалады.
Ондай кезде еркек ашуланып,
Теуіп қалады, ұрып қалады – 
Жауап жоқ, 
бар айыбы сынып қалады.
Ал, əйелді соқпай-ақ қой,
Жəй əшейін түртіп қал.
Жолыққандай күртік қар
Қар бораған бұзық қабағы,
Өткен-кеткенді тізіп, 
табады,
Сенің қан қысымың 
250-ге жеткенде ғана
Тыныш табады,
«Жедел жəрдем» əкеткен соң
Амалсыз аузын жабады.
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Осы жылдың қыркүйек айында Аста намызда V 
Дүниежүзілік көшпенділер ойындары өтті. V Дүниежүзілік 
көшпенділер ойындары аясында апта бойы 21 спорт 
түрінен әртүрлі жарыстар өтті. Дүбірлі додаға 89 мемлекет-
тен 2 500-ге жуық спорт шы қатысты. Қазақстан құрамасы 
барлығы 114 медаль олжалады: 44 алтын, 33 күміс, 37 қола 
медаль алған еліміз командалық есепте бірінші орынды 
жеңіп алды. 

Биыл отандық спорт үшін 
айтулы оқиғаларға толы 

жыл болды. Көп спортшымыз 
тарихи жеңістерге қол жеткізіп, 
көк Туымызды желбіретті. 

2024 жылдың ең басты спорттық шарасы 
Париждегі Олимпиада ойындары болды. 
Тартысты спорт додасында 205 ел бақ 
сынап, 93 елдің �кілі жеңіспен оралды. 
Қазақстан жалпыкомандалық есепте 
43-орынға жайғасты. Еліміз бір алтын, 3 
күміс, 3 қола медальді місе тұтты. Жалпы, 
ел тарихында құрамамыздың басты жетіс-
тігі – дзюдошы Елдос Сметовтің триумфын 
айтпасқа болмас. Белгілі спортшы 60 келіге 
дейінгі салмақ дәрежесінде оза шауып, 
дзюдодан Қазақстан тарихындағы алғашқы 
Олимпиада алтынын еншіледі. Айта кетсек, 
Елдос Сметов �з мансабында үшінші рет 
Олимпиада жүлдесін алды. 2016 жылы Рио 
Олимпиадасында күміс медальді жеңіп 
алса, 2020 жылы Токиода қола жүлдені ЖЕҢІСКЕ ТОЛЫЖЕҢІСКЕ ТОЛЫ

ЖЕМІСТІ ЖЫЛ
медаль алған алғашқы қазақстандық ретінде 
тарихқа енді. 

Араға к�п үзіліс салып құрамамыздың 
ауыр атлетикадан бағы жанды. Жақында 
�ткен әлем чемпионатында біздің зіл-
теміршілер екі алтын және бір күміс медаль 
жеңіп алды. Алтын жүлдені Нұрғиса 
<ділетұлы (96 келіге дейін) және Артем 
Антропов (102 келіге дейін) иеленсе, 
Алексей Чуркин (81 келіге дейін) күміс 
жүлде жеңіп алды. Медальдар санында 
Қазақстан 76 елдің арасында үшінші орынға 
ие болды. Алда тек Солтүстік Корея мен 

мен Наргиза Болатова аралас жұп (тех-
никалық бағдарлама) бойынша әлем чем  
пиондары атанды. Бұл – еліміз үшін тарихи 
жеңіс.

Тарихи жеңістердің қатарына Ризабек 
Айтмұханның да есімі бар. Ол еркін күрестен 
тәуелсіз Қазақстан тарихындағы тұңғыш 
әлем чемпионы атанды. 92 келіде сайысқа 
шығып финалда әзербайжандық Осман 
Нурмагомедовті жеңді. Еркін күресте 
қазақтан шыққан әлем чемпионы Қажы-
мұқан Мұңайтпасов болса, егемен ел та-
рихында Ризабек – тұңғыш алтын иегері. 
Осылайша, Ризабек 3 түрлі жас санатында 
әлем чемпионатында алтын алған тұңғыш 
қазақ балуанына айналды. Еске сала 
кетейік, Ризабек былтыр Белградта ересек-
тер арасында (92 келіге дейінгі салмақ), ал 
биыл Понтеведра қаласында 20 жасқа 

тіреді. Eзбектермен шайқасқа түскен 
финалдық бәсекелер �те тартысты әрі қы-
зық �тті. Одан б�лек Қазақстан чемпио-
натында Назым Қызайбай мен Т�рехан 
Сабырхан ең үздік деп танылып, марапатқа 
ие болды.  

<лемдік аренада ең танымал UFC 
турнирінде �нер к�рсетіп, жеңіске жеткен 
отандастарымыз аз емес. Олардың арасында 
ең танымалы – 19 рет жеңіске жеткен 
Шавкат Рахмонов. Биыл оның жеңісі қазақ-
стандықтарға ерекше қуаныш сыйлады. 
Тартысты жекпе-жекте жеңіліс к�рмеген 
қазақстандық, UFC файтері Шавкат 
Рахмонов ирландиялық Ян Гарримен жұ-
дырық тасты. 5 раундқа жалғасқан жекпе-
жекте т�решілердің отандасымызға жақ-
тасты. Осылайша, Шавкат Рахмонов 
UFC-тің мықты жауынгері екенін тағы бір 
мәрте дәлелдеді.

Былғары доптан да құрамамыздың 
белестері де биік. Футзалдан оныншы әлем 
чемпионаты Eзбекстанда �ткен еді. 
Чемпионатта Қазақстан құрамасының �нер 
к�рсеткені жанкүйердің есінде қалып, 
ұмытылмас эмоция сыйлады. Футзалдан 
Қазақстанның ерлер командасы 1/8 
финалында жеңіске жетіп, 1/4 ойынында 
біздің команда Португалиядан келген қазір-
гі әлем чемпиондарына қарсы ойнады. 
Қызығы мен шыжығы бірге жүрген ойында 
жеңіс біздің жігіттерге бұйырды. Осылайша, 
Қазақстан әлем чемпионатының ширек 
финалына шығып, сол жерден жарыс 
жолын аяқтады. 

Осы жылдың қыркүйек айында Аста-
намызда V Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойындары �тті. V Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойындары аясында апта бойы 21 спорт 
түрінен әртүрлі жарыстар �тті. Дүбірлі 
додаға 89 мемлекеттен 2 500-ге жуық спорт-
шы қатысты. Қазақстан құрамасы барлығы 
114 медаль олжалады: 44 алтын, 33 күміс, 37 
қола медаль алған еліміз командалық есепте 
бірінші орынды жеңіп алды. Қоржынында 
64 медалі бар Қырғызстан (18 алтын, 21 
күміс, 25 қола) екінші орын, 34 медалі бар 
Eзбекстан (11 алтын, 12 күміс, 11 қола) 
үшінші орынға жайғасты.

Спортпен қатар қазақстандық жастары-
мыздың интеллектуалдық әлеуеті де жоғары 
екендігі дәлелденіп келе жатыр. <лем 
біріншілігінде жас шахматшыларымыз 

қанағат етіп еді. Тағы бір дзюдошымыз 
Париж астанасында Ғұсман Қырғызбаев та 
к�зге түсті. Ол 66 келіге дейінгі салмақта 
үшінші нәтиже к�рсетті. Қола медаль үшін 
�ткен жекпе-жекте Ғұсман сербиялық 
Страхиня Бунчичтен басым түсті.

Сондай-ақ Парижде гимнаст Нариман 
Құрбанов тарихи күміс медальді жеңіп алды. 
Бұған дейін Қазақстанда спорттық гимнас-
тикадан Олимпиада жүлдегерлері болмаған. 
Нариман ат үстіндегі жаттығуда ерекше 
к�зге түсті.

Тағы да бір тарихи жетістіктердің бірі 
– Демеу Жадраев Франция астанасында 
грек-рим күресінде финалға шығып, күмісті 
қанжығалады. Ол 20 жыл ішінде Олимпиада 
финалына шыққан алғашқы қазақстандық 
атанды. 

Ал нысана к�здеуде Александр Ле мен 
Ислам Сәтпаев қола жүлде жеңіп алды. 
Нысана к�здеуден Қазақстан құрамасы 28 
жыл бойы Олимпиададан мүлде жүлде алып 
к�рмеген еді.

Париж Олимпиадасында бокстан 
Нұрбек Оралбай (80 келіге дейін) күміс 
медаль жеңіп алды. Үшінші орынға Назым 
Қызайбай (бокс, 50 келіге дейін) және 
дзюдошы Ғұсман Қырғызбаев к�терілді.

Олимпиададағы жетістіктерден б�лек, 
Қазақстан құрамасының спортшылары 
ересектер арасындағы әлем чемпионат-
тарында да к�зге түсті. Денис Никиша 
шорт-тректен әлем чемпионатында екінші 
орынға ие болды. Ол бұл спорт түрінен 
ересектер арасындағы әлем біріншілігінде 

Қытай тұр. Eткен әлем чемпионатында 
Қазақ стан медальдардан айырылған еді. 
Сон дықтан қазіргі нәтиже – бұл құраманың 
нағыз жетістігі, ал болашақта атлеттерден 
одан да үлкен жетістіктер күтуге болады.

Жеңіл атлетикадан да отандастарымыз 
жеңіс тұғырынан к�рінді. Асан Сәлімов пен 
Дарья Ясинская FIG World Challenge Cup 
2024 турнирінің жеңімпаздары атанды. 
Спорттық гимнастикадан Венгрияның 
Сомбатхей қаласында �ткен Challenge Cup 
жарысында Қазақстан құрамасы екі алтын 
медаль иеленді. 

Сондай-ақ әртістік жүзуден Қазақстан 
құрамасының спортшылары Эдуард Ким 

дейін гі балуандар арасында әлем чемпионы 
(97 келіге дейінгі салмақ) атанған. Сонымен 
қатар еркін күрестен Нұрқожа Қайпанов 
әлем чемпионы атанды. Ол олимпиадалық 
емес салмақ дәреже лерінде �ткен әлем 
біріншілігінде 70 келіге дейінгі салмақта 
үздік шықты.

Боксшыларымыз осы жылдың ең ірі 
турнирінде жақсы нәтиже к�рсетті. Тай-
ландта �ткен Азия чемпионатында отандас-
тарымыз 10 алтын, 4 күміс және 6 қоланы 
жеңіп алып, жалпы есепте 1-орынға табан 

керемет нәтиже тіркеді. Рапид және блиц 
бойынша жастар арасындағы әлем чем-
пионатында біздің қыз-жігіттеріміз жүлделі 
10 медальді қоржынға салды. Мажарстанда 
�ткен Олимпиадада тамаша �нер к�рсеткен 
шахматтан Қазақстан әйелдер құрамасының 
мүшелері қыздар арасындағы әлемдік топ-
100 рейтингісінде �з позицияларын жақ-
сартты. 

Жеңісті күндеріміз жаңа жылда да жал-
ғасын тапқай!

Әсет ҚАЛИ


